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Protokół z sesji

XXXI sesja Rady Miejskiej w Brusach
data posiedzenia: 30-12-2021

miejsce posiedzenia: sala konferencyjna Urzędu Miejskiego w Brusach

Porządek obrad

Otwarcie sesji i stwierdzenie quorum.1.
Przyjęcie protokołu z XXX sesji Rady Miejskiej.2.
Przedstawienie porządku obrad.3.
Informacja Burmistrza Brus o podejmowanych działaniach.4.
Informacja z działalności komisji stałych Rady Miejskiej.5.
Podjęcie uchwał w sprawach:6.

uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Brusy na lata 2022 – 2029A.
uchwały budżetowej gminy Brusy na rok 2022B.
zmiany uchwały w sprawie podatku od nieruchomościC.
zmiany uchwały w sprawie ustalenia wysokości stawek opłat za zajęcie pasa drogowegoD.
dróg gminnych
udzielenia pomocy finansowej na rzecz Powiatu ChojnickiegoE.
przyjęcia Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami Gminy Brusy na lata 2021 – 2024F.
zmiany uchwały budżetowej gminy Brusy na rok 2021G.

Interpelacje zgłoszone przez radnych wraz z odpowiedziami.7.
Sprawy organizacyjne.8.
Zamknięcie obrad.9.

Wykaz głosowań

Przyjęcie protokołu z XXX sesji Rady Miejskiej w Brusach.1.
przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)

obecni: 14 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 1
ZA - 14 - Chylewski Olgierd; Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał;
Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski
Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Wiecki Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Brusy na lata2.
2022 – 2029.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 2
ZA - 10 - Chylewski Olgierd; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał; Kulesza Andrzej;
Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Warnke Emilia; Wiecki Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 3 - Cysewski Marcin; Rutowski Dariusz; Szczepański Michał;
Podjęcie uchwały w sprawie uchwały budżetowej gminy Brusy na rok 2022.3.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
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obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 2
ZA - 10 - Chylewski Olgierd; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał; Kulesza Andrzej;
Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Warnke Emilia; Wiecki Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 3 - Cysewski Marcin; Rutowski Dariusz; Szczepański Michał;
Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie podatku od nieruchomości.4.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 2
ZA - 13 - Chylewski Olgierd; Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał;
Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Rutowski Dariusz; Szczepański Michał;
Warnke Emilia; Wiecki Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustalenia wysokości stawek opłat za5.
zajęcie pasa drogowego dróg gminnych.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 2
ZA - 13 - Chylewski Olgierd; Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał;
Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Rutowski Dariusz; Szczepański Michał;
Warnke Emilia; Wiecki Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej na rzecz Powiatu Chojnickiego.6.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 2
ZA - 13 - Chylewski Olgierd; Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał;
Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Rutowski Dariusz; Szczepański Michał;
Warnke Emilia; Wiecki Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały przyjęcia Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami Gminy Brusy na lata7.
2021 – 2024.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 2
ZA - 13 - Chylewski Olgierd; Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał;
Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Rutowski Dariusz; Szczepański Michał;
Warnke Emilia; Wiecki Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej gminy Brusy na rok 2021.8.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 2
ZA - 13 - Chylewski Olgierd; Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał;
Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Rutowski Dariusz; Szczepański Michał;
Warnke Emilia; Wiecki Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
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Przebieg sesji

Ad. 1.

Przewodniczący Rady Miejskiej w Brusach Zbigniew Łącki - Otwieram XXXI sesję Rady Miejskiej w
Brusach. Witam państwa bardzo serdecznie na kolejnej w tym roku, już ostatniej sesji. Witam panie i
panów radnych. Witam pana Burmistrza, panią Sekretarz, panią Skarbnik, państwa dyrektorów Urzędu
Miejskiego  w  Brusach,  państwa  dyrektorów  i  kierowników  jednostek  organizacyjnych  Gminy,
pracowników urzędu miejskiego, bardzo serdecznie witam. Stwierdzam, że w dzisiejszej sesji na skład
ustawowy 15,  w sesji  uczestniczy 14 radnych w związku z  tym skład ten jest  upoważniony do
podejmowania prawomocnych uchwał.

Ad. 2.

Przewodniczący Rady - W biurze rady był dostępny protokół z poprzedniej XXX sesji Rady Miejskiej w
Brusach, nie wpłynęły żadne uwagi do tego protokołu, w związku z tym jeżeli nie ma w tej chwili
żadnych uwag proszę o przyjęcie protokołu z poprzedniej XXX sesji Rady Miejskiej w Brusach. Kto z
państwa radnych jest za przyjęciem protokołu z poprzedniej sesji proszę o podniesienie ręki, dziękuję,
kto jest przeciwny, dziękuję, kto się wstrzymał, dziękuję. Dziękuję. W głosowaniu brało udział radnych,
wszystkie głosy są za, w związku z tym rada jednogłośnie przyjęła protokół z poprzedniej XXX sesji
Rady Miejskiej.

Ad. 3.

Przewodniczący  Rady  -  W  tej  chwili  przedstawię  dalszy  porządek  obrad  dzisiejszej  sesji.
Przewodniczący Rady przedstawił porządek obrad. To jest program na dzisiejszą sesję, czy są uwagi
do tego porządku obrad? Nie widzę, w takim razie przystępujemy do realizacji.

Ad. 4.

Przewodniczący Rady - Bardzo proszę pana Burmistrza o zabranie głosu i przedstawienie informacji o
podejmowanych działaniach.

Burmistrz Brus Witold Ossowski - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, szanowni państwo, w tym roku
mamy ostatnią sesję Rady Miejskiej,  ostatnie nasze spotkanie, także na samym początku bardzo
serdecznie  pragnę  wszystkim  państwu  podziękować,  radzie  miejskiej,  sołtysom,  moim
współpracownikom  w  Urzędzie  Miejskim  w  Brusach  i  we  wszystkich  naszych  jednostkach  oraz
organizacjom pozarządowym, stowarzyszeniom, wszystkim instytucją, jednostkom, którzy angażowali
się w tym roku w pracę zawodową, ale również w różne inicjatywy społeczne, każdy, kto wniósł jakąś
taką cząstkę w to nasze życie publiczne czy też pomoc w ciągu roku po prostu drugiemu człowiekowi,
bo  ten  rok  na  pewno  był  bardzo  specyficzny,  trudny,  już  kolejny  rok  w  okresie  pandemii  to
funkcjonowanie  było  niełatwe,  też  dużo  osób  potrzebowało  jakiegoś  wsparcia,  pomocy  i  też
wszystkim, którzy się w różne akcje, pomoc włączali  bardzo serdecznie dziękuję. Rok ten był na
pewno też niełatwy, jeżeli mówimy o realizacji naszych zadań bieżących, różnych remontowych, ale
przede wszystkim inwestycyjnych, bo często w tym moim sprawozdaniu głównie zwracam uwagę na
to, na jakim jesteśmy etapie w trakcie realizacji zadań inwestycyjnych, realizacji czy przygotowania i
tutaj można powiedzieć, że ten rok był bardzo trudny, dlatego dziękuję też swoim współpracownikom i
też wykonawcom, którzy na terenie naszej gminy realizują wiele przedsięwzięć i którzy sami borykali
się z różnymi problemami, często bardzo pojawiała się sytuacja taka i braku pracowników, różne
przestoje związane z chorobą, też ze wzrostem cen materiałów, tych utrudnień różnych było bardzo
dużo, dlatego powiem tak, że dzisiaj do samego końca pracy dziś i jutro jeszcze rozliczamy różne
przedsięwzięcia, zadania inwestycyjne żeby to wszystko po prostu grało, a więc ta praca jest często
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do późnych godzin i nawet jeżeli jest ta atmosfera Świąt Bożego Narodzenia, rozpoczęcie za chwilę
Nowego Roku, to wiele tych różnych spraw, problemów jest, które trzeba też domknąć, bo państwo
doskonale o tym wiecie, że wszystko musi być dopięte na ostatni guzik. Zawsze podlegamy też
różnym kontrolom i tutaj no nie mam takich możliwości, żeby coś nie grało, a więc tak naprawdę to
jest bardzo istotne, dlatego dziękuję tutaj wszystkim swoim współpracownikom za tą zaangażowanie.
Ale proszę państwa cieszę się bardzo, że dzisiaj też będzie podejmowana uchwała budżetowa, bo
wtedy spokojniej kończymy rok, kiedy mamy przygotowany budżet, zatwierdzony, a więc Nowy Rok
możemy  tak  spokojniej  rozpoczynać,  dlatego  bardzo  serdecznie  dziękuję  tutaj  swoim
współpracownikom na czele z panią Skarbnik za pracę nad projektem budżetu, dziękuję radnym, tutaj
przede wszystkim też komisji budżetu za analizowanie tego projektu budżetu, dyskusję nad nim, za
jego zaopiniowanie, a więc dopięcie wszystkich formalności, tak aby dzisiaj ten punkt mógł stanąć na
sesji Rady Miejskiej i że możemy procedować tą uchwałę. Oczywiście proszę państwa to jak co roku
nie jest  łatwe,  nie jest  proste,  bo zawsze pozostaje jakiś  taki  niedosyt,  nie  będę tutaj  mówił  o
szczegółach, ale pewnie moglibyśmy każdy z nas wyciągać jakąś długą listę co życzylibyśmy sobie
jeszcze, żeby w tym projekcie budżetu znalazło się w roku 2022 czy też w planie inwestycyjnym
jeszcze na kolejne lata, ale niestety nie wszystko jest możliwe, ale na pewno ten projekt budżetu jest
taki optymalny, tak bym to określił, chociaż ta dyskusja będzie częściej późniejszej, ale to jest też
jakieś podsumowanie tej naszej pracy dotychczasowej, bo przecież to trwało też wiele tygodni, żeby
do tego się przygotować, ale tak naprawdę podkreślę jedno, że on nigdy nie ma takiego ostatecznie
kształtu na koniec roku danego budżetowego, kiedy jest uchwała podejmowana, bo to mija cały rok i
państwo doskonale wiecie, zawsze podkreślam, że ten nasz budżet to jest taki żywy twór, na którym
po prostu się pracuje, dokonuje różnych zmian, pewne zadania są zrealizowane, części nie uda się
wykonać, są jakieś przeszkody się pojawiają, ale też pojawiają się nowe różne zadania, bo ubiegamy
się przede wszystkim o środki finansowe zewnętrzne i państwo doskonale wiecie, że przede wszystkim
finansowanie  zewnętrzne,  źródła  zewnętrzne  pozwalają  sfinansować  nasze  zadanie  inwestycyjne  to
przede  wszystkim  wyznacza  nam  też  kierunek  inwestowania,  czy  jakby  taką  kolejność  pewną
inwestowania,  bo zawsze to  finansowanie  zadań inwestycyjnych no będzie  na takim poziomie około
50 czy czy więcej procent, tak. Oczywiście są zadania w mniejszym stopniu dofinansowane, ale można
powiedzieć,  że  w  ponad,  w  wysokości  ponad  50%  te  zadania  są  finansowane  ze  środków
zewnętrznych, a więc tutaj proszę państwa też warto mieć tą świadomość taką, ile tych pieniędzy
własnym trzeba wygospodarować we własnym budżecie. I tu przykładem chociażby będzie no samo
też jeszcze realizacja zadań bieżących tak,  kiedy na funkcjonowanie naszej  oświaty już musimy
znaleźć prawie 10 mln złotych środków własnych,  żeby pokryć wszystkie koszty funkcjonowania
oświaty łącznie z przedszkolami w naszej gminie. To jest naprawdę poważna kwota potrzebna do
zrealizowania tych zadań, ale to po prostu pokrótce tyle, to może nie w tym punkcie, dlatego kiedy ta
uchwała będzie po prostu podejmowana, ale chcę powiedzieć, że ten czas akurat obecny, kiedy
projekt budżetu jest składany do 15 listopada, on jest procedowany to o takich różnych problemach
rozmawiamy,  a  więc  też  musi  być  jakiś  po  prostu  kompromis,  chociaż  na  pewno  w  tym roku
budżetowym też będzie się to sukcesywnie też zmieniało i  też wierzę w to,  że pewnych zadań
inwestycyjnych czy drobnych jakichś zadań bieżących, których nie udało nam się wprowadzić do
projektu budżetu, że one jeszcze w trakcie roku po prostu się w nim znajdą i jakieś środki zawsze uda
się jeszcze wygospodarować. Ale zawsze jest też dużo niespodzianek i tutaj już wracając do tego roku
2021 to państwo doskonale wiecie,  że następował znaczący wzrost kosztów realizacji  wszystkich
przedsięwzięć, tak bym to określił, czy to inwestycyjnych, remontowych, czy jakiejkolwiek bieżącej
działalności, bo po prostu ceny wzrastają na wszystko, czy za wszystko i to też powoduje pewne
zawirowania.  I  to,  z  czego  najbardziej  się  cieszę  to,  że  właściwie  większość  zadań  po  prostu
zrealizowaliśmy w tym roku, te ostatnie też inwestycje mniejsze, drogowe, budowa dróg w Brusach-
Jagliach,  Żabnie,  ten odcinek drogi  został  zrealizowany przy wykorzystaniu,  środków z Funduszu
Ochrony Gruntów Rolnych, jak też odcinek drogi w Orliku, że zdążyliśmy te zadania jeszcze w grudniu
też rozliczyć. Dlatego tutaj dobrze też, że wykonawca no dał radę te przedsięwzięcia zrealizować i
mogliśmy też sięgnąć po dodatkowe środki no przede wszystkim na tą drogę Lubnia-Orlik i odcinek o
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długości około 470 m mógł być zrealizowany. Proszę państwa, w takim jakby krótkim podsumowaniu
to wymienię tylko co udało nam się zrealizować bez jakichś szczegółów, realizowaliśmy budowę dróg
na  Osiedlu  Słonecznym,  projekt  wieloletni,  który  był  drugi  rok  realizowany,  bo  również  no
rozpoczęliśmy te prace w roku 2020, a więc w tym roku 2021 została wybudowana ulica Różana, no i
wykonane też pewne prace związane z infrastrukturą podziemną na innych już drogach, które są
przygotowywane też do realizacji w roku 2022 i 2023. Ale zakończyliśmy budowę ulicę Kościelnej w
Kosobudach,  ulicy  Polnej  w  Brusach,  ulicy  Długiej  w  Męcikale.  Przypomnę,  że  następowała
przebudowa ulic, ulicy Kalwaryjnej, rozdział kanalizacji ogólnospławnej na deszczową i sanitarną, to
też duże przedsięwzięcie.  Pierwszy etap,  który został  zrealizowany,  wbudowany kolektor  w ulicy
Kalwaryjnej,  także  możemy  już  spokojnie  podłączać  te  ulice  na  Osiedlu  Słonecznym,  które  są
budowane do kolektora deszczowego. Przygotowujemy się w tej chwili do realizacji kolejnego etapu,
czyli w obrębie Osiedla Słowackiego, to jest to osiedle wyjeżdżając z Brus po lewej stronie w kierunku
Kościerzyny. Przypomnę, że tam planujemy budowę zbiornika retencyjnego i też budowę odwodnienia
w tych ulicach na Osiedlu Słowackiego. Proszę państwa, powstał projekt ulic na Osiedlu Karpaty w
Brusach, czyli po prawej stronie od ulicy Dworcowej, jadąc w kierunku Kosobud tutaj ubiegamy się o
dofinansowanie,  na  dofinansowanie  tej  inwestycji  ze  środków  budżetu  państwa  i  no  mam  taką
nadzieję, wierzę w to, że to przedsięwzięcie również będzie mogło być zrealizowane, to jest tak
zawsze  w  przeciągu  roku  od  podpisania  umowy  na  dofinansowanie  i  w  przyszłym  roku  to  też  się
rozstrzygnie, a więc patrząc na ten nasz projekt budżetu mamy jeszcze kilka niewiadomych, ale
wierzę w to, że to zadanie będzie mogło być też realizowane, to też w mieście Brusy. Proszę państwa,
oddaliśmy do użytku, zakończyliśmy inwestycje dużą: przebudowa starej szkoły, a więc powstało
Centrum  Usług  Społecznych,  Środowiskowy  Dom  Samopomocy.  Bardzo  duża  inwestycja  przy
wykorzystaniu środków i budżetu państwa i funduszy unijnych. Uroczyście ten obiekt zostanie otwarty
w pierwszym kwartale przyszłego roku 2022, a więc najpierw ta działalność się rozpocznie, a więc
żeby ten budynek już tętnił  życiem i  tak się dzieje,  dlatego też tutaj  dziękuję wszystkim swoim
współpracownikom i z Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej, i Urzędu Miejskiego w Brusach
za, i przeprowadzenie tej inwestycji, ale też jakby rozpoczęcie tej działalności. Mamy mnóstwo nowych
pracowników,  którzy  już  w  tej  chwili  zajmują  się  naszymi  podopiecznymi,  zwłaszcza  osobami
niepełnosprawnymi, osobami potrzebującymi takiej pomocy, a więc to na pewno kolejna, znacząca
placówka  na  terenie  gminy  Brusy,  która  rozwiązuje  poważne  problemy  społeczne  i  to  można
powiedzieć po niedawno wybudowanym żłobku w Brusach. W Brusach pojawił się samochód strażacki,
który można powiedzieć wygrali  nasi  mieszkańcy, którzy brali  udział  w wyborach prezydenckich.
Oddaliśmy do użytku punkt selektywnej  zbiórki  odpadów komunalnych,  który powstał  w obrębie
oczyszczalni ścieków w Brusach, też realizowany w ramach funduszy unijnych. To też inwestycja o
wartości  około  3  milionów  złotych,  prawie  2  miliony  dofinansowanie.  Proszę  państwa,  otrzymaliśmy
dofinansowanie  na  oznakowanie,  oświetlenie  przejść  dla  pieszych  na  ulicę  Armii  Krajowej,  to  jest
droga powiatowa, ale można powiedzieć, że ten projekt to prawie w całości koordynowany przez nas i
będzie on zrealizowany w przyszłym roku, jak również przejścia na ulicy Ogrodowej w obrębie szkół i
nie tylko. Sukcesywnie chcielibyśmy, żeby te przejścia były bezpieczniejsze, żeby były oświetlone,
tutaj  była  okazja  pozyskania  dofinansowania  w  wysokości  około  80%.  Wymieniałem  już  te  drogi
asfaltowe,  które  Brusy-Jaglie,  Żabno,  czy  Orlik.  Nie  będę  wymieniał  też  innych  przedsięwzięć,
programów, które były też realizowane. Zawsze takie podsumowanie też robimy jeszcze na sesji
absolutoryjnej, kiedy są ostateczne wyliczenia co do wartości tych zadań, przedsięwzięć, to będziemy
mogli  o  tym  jeszcze  mówić.  Największy  problem,  który  nam  pozostał,  ale  powiedziałbym,  że
monitorowany, kontrolowany i jesteśmy w ciągłym kontakcie z wykonawcą i osobami, które się tym
zajmują, inspektorem nadzoru, to jest przebudowa Centrum Kultury w Brusach i myślę, że tutaj mogę
już w tej chwili, jakoś tak w miarę jednoznacznie określić kiedy to zadanie zakończymy, plan jest taki,
zakończenie w pierwszym kwartale tego roku. Tutaj wykonawca wstępnie deklaruje, że styczeń-luty
zakładamy, że marzec jeszcze na pewno na te prace różne wykończeniowe będzie potrzebny, tak
żeby w kwietniu dokonać wszystkich odbiorów instytucji, które dokonują odbiorów: nadzór budowlany,
straż, sanepid tak, aby uzyskać wszystkie niezbędne decyzje potrzebne do użytkowania tego obiektu,
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także obiekt powinien zostać w maju już uruchomiony. Na pewno będzie to bardzo ładny budynek, w
środku również funkcjonalny. Powstanie kino na dole tak, które będzie mogło być wykorzystywane
przez naszych mieszkańców, ale tutaj mam na myśli też przede wszystkim szkoły, które będą mogły z
tego  korzystać,  kiedy  uczniowie  oglądają  różne  filmy,  przerabiają  lektury,  to  będą  mogli  spokojnie
wyjść ze szkoły i obejrzeć różne filmy i nie tylko, właśnie w odpowiednich do tego warunkach, także to
będzie taka kolejna ważna atrakcja, a więc też jakieś takie kulturalne ubogacenie na pewno naszego
miasta,  naszej  gminy.  Tutaj,  proszę  państwa,  termin  na  to  zadanie  jest  wydłużany  tak,  jak
powiedziałem w pierwszym kwartale musi nastąpić zakończenie, ale problemy były po prostu różne.
Przede wszystkim też brak niektórych materiałów, bo nie wszystkie materiały zamawiane wcześniej
docierały na czas. Z tym wykonawca miał podstawowe problemy i jeszcze dłużej część po prostu nie
ma na placu budowy i one na początku roku, jeszcze w styczniu, lutym na pewno będą docierały. Bo
były problemy, ci  którzy z państwa realizują inwestycje to wiedzą, że z wieloma materiałami są
problemy,  chociażby nawet  z  wełną mineralną,  która  była  potrzebna,  czy  też  nawet  problem z
wyłonieniem wykonawcy, który wykonałby parkiet, który jest takim ostatecznym wykończeniem, który
będzie na dużej sali  i  nie tylko, a więc z tym też wykonawca miał problem, żeby znaleźć na to
producenta. To jest też taka klepka, która no musi być wyprodukowana, wykonana na specjalne
zamówienie. I kolejny element to jest no wzrost wartości cen za poszczególne materiały, a więc termin
wydłużany, ale trwa w tej chwili takie ostateczne szacowanie, wyliczanie rzeczywiście poniesionych
kosztów przez wykonawcę tak, jakie one są, bo tutaj wykonawca ma prawo podstawy do ubiegania się
o  wzrost  wartości  umowy,  wzrost  wartości  wynagrodzenia.  Ale  też  dlatego,  że  był  to  obiekt
przebudowywany tak, to inaczej jest, kiedy jest nowy budynek jest łatwiej, natomiast pojawiały się
prace pewne dodatkowe, które nie zostały przewidziane, które wychodzą po prostu w trakcie realizacji
tej inwestycji i tak jak w każdym obiekcie przebudowanym coś takiego miało miejsce i to też powoduje
wydłużenie terminu, bo załatwiane są chociażby pewne formalności związane ze zmianą projektu, ale
zmiana  projektu  to  też  jest  uzgadnianie  w  poszczególnych  instytucjach,  które  po  prostu  tą
dokumentację zatwierdzają.  Ale na pewno już teraz czujemy, że obiekt ten nam jest potrzebny.
Pewnie trochę łatwiej było, kiedy była pandemia, mniej wszystkich spotkań, bo tak byśmy bardziej
pewnie cierpieli z braku tego obiektu, ale miejmy nadzieję, że obiekt będzie spełniał oczekiwania
naszych mieszkańców, instytucji, organizacji pozarządowych, pracowników, centrum kultury i że też
po prostu trochę z tą pandemią się uspokoi, że będziemy mogli rzeczywiście z tej naszej infrastruktury
większym, czy nawet w pełnym stopniu korzystać. Proszę państwa, to króciutko tyle. Ogłosiliśmy też
przetarg na utrzymanie  czystości,  porządku,  zieleni  na terenie  gminy Brusy.  Tutaj  jutro  nastąpi
otwarcie ofert, tak żebyśmy mogli już w kolejny rok wejść przygotowani, wcześniej mówiłem, zostali
wybrani  też  wykonawcy  na  odśnieżanie,  którzy  już  pewne  prace  też  wykonywali.  4  grudnia  w
Czyczkowach odbył się Zjazd Oddziału Miejsko-Gminnego Związku Ochotniczych Straży Pożarnych,
dokonano wyboru zarządu, komendanta, prezesa. Komendantem został na kolejną kadencję nadal
pan Janusz Szmaglik. Prezesem Oddziału Miejsko-Gminnego pan Marek Buza, też nastąpiły zmiany w
zarządzie, także mamy te wybory, się dokonały, to jest też raz taki zjazd gminny na 5 lat. Było też
mnóstwo  różnych  wydarzeń,  i  koncert  adwentowym,  za  który  bardzo  serdecznie  dziękuję  też
pracownikom urzędu miejskiego i centrum kultury, i wszystkim też organizacjom, kołom gospodyń
wiejskich, którzy się, wolontariuszom, którzy się w tą akcję włączyli. Dziękuję za tą akcję "Choinka dla
życia", akcja poboru krwi, gdzie włączyło się Nadleśnictwo Przymuszewo przekazując choinki na Boże
Narodzenie, krwiodawcom, także serdecznie za to dziękuję. Proszę państwa, też zostały wręczone
medale dla części par, jubilatów za 50, jubileusz 50-lecia pożycia małżeńskiego przyznawany przez
prezydenta  Rzeczypospolitej  Polskiej.  Już  17  parom  te  medale,  oznaczenia  zostały  wręczone.
Pozostałym parom po Nowym Roku. Dziękuję też wszystkim, którzy pomimo pandemii, organizacjom
włączają się w te inicjatywy sportowe, bo takie się też odbywały, różne turnieje, czy tenisa stołowego,
piłki  nożnej,  też  objazdowe Mikołajki,  w które włączyło  się  stowarzyszenie  4  x  4  odwiedzając  z
Mikołajem  no  większość  naszych  miejscowości.  Tutaj  też  dziękuję  współpracownikom  i  i  tym
wolontariuszom,  którzy  w  tą  akcję  się  włączyli.  Także,  proszę  państwa,  trochę  tych  różnych
przedsięwzięć było. Grudzień na pewno był bardzo intensywny, był taki okazały w różne wydarzenia i
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realizację wielu przedsięwzięć, dlatego bardzo serdecznie za to dziękuję. I to proszę państwa pokrótce
tyle. Z jednej strony cieszę się bardzo, że kończymy, zamykamy ten rok, bo z końcem roku też
załatwiamy pewne problemy, które były do rozwiązania i zawsze chcemy, żeby było jak najwięcej
spraw dopięte i mam takie poczucie, że ten najbardziej kłopotliwe sprawy, które rzeczywiście były
bardzo problemowe, to też udało się rozwiązać i spokojnie możemy wkroczyć w nowy rok, dlatego tak
podkreślam, że dobrze, że jest sesja budżetowa. Będzie przyjęty nowy budżet, to też łatwiej wkracza
się w kolejny rok. Zobaczymy jakie będą nowe niespodzianki. Oby to były takie, że będziemy się
uśmiechać, a nie że będą poważne problemy, bo tak mam takie wrażenie, że te ostatnie lata, to tak
jak rozpoczęło się od tej nawałnicy w roku 2017, to co chwilę coś tam wyskakuje. Teraz przez 2 lata
koronawirus, pandemia, ale no z tym nie ma żartów, rzeczywiście wiele osób chorowało, wiele osób
odeszło od nas z naszej gminy, naszych miejscowości i nie tylko. Wiele osób pożegnało w swoich
urodzinach swoich najbliższych, a więc na pewno ten rok był też tak taki przykry, smutny dla wielu z
nas, wielu z państwa. Miejmy nadzieję, że po prostu w tym kolejnym roku będzie nowa energia i tych
problemów będzie po prostu mniej, dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo za przedstawienie informacji panu Burmistrzowi. Czy ktoś z
państwa chciałby zabrać głos w tym punkcie? Nie widzę, w takim razie przystępujemy do kolejnego
punktu porządku obrad - Informacja z działalności komisji stałych Rady Miejskiej.

Ad. 5.

Przewodniczący Rady - Bardzo proszę, może od, Komisja Budżetu i Finansów pan przewodniczący
Andrzej Kulesza, bardzo proszę.

Przewodniczący  Komisji  Budżetu  i  Finansów  Andrzej  Kulesza  -  Panie  Przewodniczący,  panie
Burmistrzu,  panie  i  panowie  Radni,  szanowni  państwo.  Komisja  Budżetu  i  Finansów obradowała
pomiędzy sesjami trzykrotnie. Dnia 6 grudnia Komisja zajmowała się budżetem gminy na 2022 rok
oraz Wieloletnią Prognozą Finansową gminy Brusy na lata 2022-2029. 15 grudnia odbyło się spotkanie
Komisji Budżetu i Finansów z pozostałymi komisjami, na których przedstawiono swoje opinie oraz dnia
dzisiejszego analizując materiały na XXXI sesje Rady Miejskiej w Brusach. Dziękuję.

Przewodniczący  Rady  -  Dziękuję  bardzo.  Proszę  bardzo,  Komisja  Rolnictwa  i  Środowiska,  pan
przewodniczący bardzo proszę.

Przewodniczący Komisji  Rolnictwa i Środowiska Tomasz Dorszyński - Panie Przewodniczący, panie
Burmistrzu,  wysoka  Rado,  szanowni  państwo,  Komisja  Rolnictwa  i  Środowiska  w  okresie
międzysesyjnym odbyła  2  posiedzenia.  Pierwsze  z  nich  w  dniu  8  grudnia,  w  pełni  poświęcone
budżetowi gminy na 2022 rok. Na tym samym posiedzeniu komisja złożyła wniosek o zwiększenie diet
sołtysów i przewodniczących osiedli o minimum 30%, nie wskazując źródła finansowania. Jeśli chodzi o
budżet  gminy  Brusy  na  2022  rok,  opinia  komisji  jest  pozytywna.  Drugie  posiedzenie  w  dniu
dzisiejszym w pełni poświęcone materiałom sesyjnym. Dziękuję.

Przewodniczący  Rady  -  Dziękuję  bardzo.  Kolejna  komisja,  Komisja  Oświaty.  Bardzo  proszę  pan
Przewodniczący Andrzej Wiecki.

Przewodniczący  Komisji  Oświaty,  Kultury  i  Sportu  Andrzej  Wiecki  -  Panie  Przewodniczący,  panie
Burmistrzu, szanowni Radni. Komisja Kultury, Oświaty i Sportu obradowała też dwukrotnie. W okresie
międzysesyjnym i na pierwszym posiedzeniu omawialiśmy z panem dyrektorem Bruskim informację o
stanie realizacji zadań oświatowych w roku szkolnym 2020/2021, w tym również o egzaminach, o
wynikach egzaminów 8-klasisty. Jeżeli chodzi o ten stan oświaty, to no należy powiedzieć parę słów na
ten temat, że no optymistyczne jest to, że po prostu dzieci jest tyle, że nie ma zagrożeń, jeżeli chodzi
o ilość dzieci w żłobkach, przedszkolach. Jest nawet bardzo dużo ich i z tego się cieszymy, ponieważ
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rośnie nam nowe pokolenie, nowa siła i nadzieja jest w naszych po prostu pociechach. I to jest bardzo
optymistyczne.  Optymistyczne  jest  również  to,  że  nauczyciele  podnoszą  swoje  kwalifikacje,  mają
coraz wyższe stopnie awansu zawodowego, mianowany, dyplomowany. To się wiąże również dla tych
nauczycieli z podwyżką i to tak dość znaczną i to też cieszy. Jeżeli chodzi o finanse, no to tu już jest
troszeczkę gorzej, ponieważ zawsze jak co roku mamy minus, jest troszeczkę, brakuje pieniędzy.
Pocieszające jeszcze jest to, że na język kaszubski otrzymujemy około 4 milionów dotacji i to tam
troszeczkę powoduje że, że nasze szkoły funkcjonować mogą w takiej  formie, jakiej  w tej  chwili
funkcjonują, no bo te 4 miliony jednak, no pomagają, bo jednak mimo wszystko tutaj minus 2 i 4 to
byłoby 6 milionów z naszego budżetu wykładać, to byłoby po prostu bardzo bardzo bardzo dużo. No w
tej chwili w sytuacji tej znalazło się to że, że dzieci są dowożone teraz, oczywiście jest tych dzieci
mniej dowożonych, ponieważ nie ma gimnazjum jednego oddziału, jednego rocznika nie ma przez to
po prostu dowożenie jest mniejsze i są z tego tytułu jakieś tam oszczędności, ale tu nie chodzi o to, po
prostu jeżeli  nie ma tego rocznika,  to mamy również jeden milion złotych mniej  w budżecie,  w
dofinansowaniu  oczywiście.  Jeżeli  chodzi  o  inwestycje  no  to  one  są  raczej  skromne,  ale  czekamy
wszyscy na to, aby sala widowiskowo-sportowa zaczęła się realizować i to po prostu pomoże nam w
sytuacji takiej, że nauczyciele wychowania fizycznego będą łatwiej mogli realizować swoje zajęcia, bo
tak to tam jest rzeczywiście tłok na korytarzach, hałas i trudniej też się prowadzi lekcje i nie tylko,
zresztą ta sala będzie dla szkoły ale również i dla nas, dla wszystkich mieszkańców Brus, bo będą
również tam miejsca, miejsca siedzące dla ludzi, dla kibiców, mogą tam się odbywać zawody różnego
typu, także będzie to, też z pożytkiem dla wszystkich mieszkańców naszej, naszej gminy. Na tej
komisji również omawialiśmy głównie budżet w zakresie, głównie w zakresie w tym, co zajmuje się
komisja, czyli oświata, kultura i sport. Burmistrz właśnie mówił, że są problemy właśnie jeszcze z
zakończeniem domu kultury ale, ale on już jak już pan Burmistrz wspominał, niedługo się to skończy. I
w dniu dzisiejszym na posiedzeniu ogólnym omawialiśmy materiały przygotowane na dzisiejszą sesję.
Dziękuję bardzo.

Przewodniczący  Rady  -  Dziękuję  bardzo.  I  informacje  z  działalności  Komisji  Rozwoju,  Rozwoju
Gospodarczego i  Bezpieczeństwa Publicznego przedstawi  pan Przewodniczący  Olgierd  Chylewski.
Bardzo proszę.

Przewodniczący Komisji Rozwoju Gospodarczego i Bezpieczeństwa Publicznego Olgierd Chylewski -
Panie  Przewodniczący,  panie  Burmistrzu,  szanowni  państwo.  Komisja  Rozwoju  w  okresie
międzysesyjnym odbyła 2 posiedzenia. Pierwsze posiedzenie odbyło się 8 grudnia. Komisja zajęła się
tematem zmiany organizacji ruchu w Brusach na ulicy Targowej oraz projektowi budżetu na rok 2022,
a także Wieloletnią Prognozą Finansową na lata 2022-29.  Drugie posiedzenie odbyło się w dniu
dzisiejszym, w całości poświęcone było przygotowanym materiałom na dzisiejszą sesję. Dziękuję.

Przewodniczący  Rady -  Dziękuję  bardzo.  I  w  ten  sposób dokończyliśmy punkt  5  -  informacja  z
działalności  komisji  stałych  Rady  Miejskiej.  Przystępujemy  do  Tak?  Bardzo  proszę.  Pan  Marcin
Cysewski, bardzo proszę.

Radny Rady Miejskiej w Brusach Marcin Cysewski - Panie Przewodniczący, panie Burmistrzu, szanowni
Radni.  Rzeczywiście  na  Komisji  Rolnictwa  było  podniesiony  temat  podwyżek  dla  sołtysów.  Ja  z
materiałów sesyjnych tutaj wyczytałem, że podwyżka będzie wynosiła jakby 11% i ona nigdy, nie była
podnoszona od 2012 roku, czyli to jest 10 lat i te 11% jeżeli sołtys ma wynagrodzenie, jakby za swoją
pracę i służbę swoim mieszkańcom, to jest gdzieś rzędu 45, 50, czy tam 50-kilku złotych i to po
mnożąc nawet razy 23 sołectwa, to jest wzrost gdzieś około miesięcznie 1100, 1200 zł, no to nie jest
jakby wielka kwota w porównaniu, chociażby do podwyżek czy pana Burmistrza, czy naszych diet
radnych.  I  rzeczywiście  nie  znaleźliśmy  jako  komisja  źródła  finansowania,  bo  propozycja  była  jakby
30-40% tej podwyżki. Jakbym może ja się uparł, to może bym i znalazł to źródło finansowania, ale też
mnie nikt nie pytał o zdanie przed, przed na przykład ustalaniem podwyżek dla burmistrza, czy diet
nas radnych, skąd te pieniądze po prostu się znajdą i wtedy się znalazły, teraz ja mam ich poszukać,
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także no troszeczkę, troszeczkę nie bardzo. Ja liczę na to że, że te podwyżki jakieś się tutaj godziwe
dla tych sołtysów też nastąpią w przyszłym roku, no ale tak jak mówiłem, no dysproporcja jest bardzo
duża. Dziękuję.

Przewodniczący  Rady  -  Dziękuję  bardzo.  Tutaj  jeżeli  chodzi  o  sprawy tej  proponowanej  zmiany
uchwały dotyczące diety sołtysów żeśmy rozmawiali na komisjach i poprzednio, dzisiaj też tutaj były
głosy na komisji wcześniej, natomiast tutaj na prośbę pana Burmistrza jak i pani Sekretarz sprawę
podjęcia uchwały przełożyliśmy na kolejną sesję. Bardzo prosiłbym pana Burmistrza może o takie
szersze uzasadnienie.

Burmistrz Brus - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, tutaj przepraszam, bo rzeczywiście chciałem już
o tym powiedzieć w swoim sprawozdaniu, które było wcześniej, bo tak z panem Przewodniczącym
ustalałem.  Proszę  państwa,  tak,  taki  punkt  był  na  posiedzeniu  Komisji  Rolnictwa,  ale  też  chcę
powiedzieć, że nie tylko na Komisji Rolnictwa, bo temat był poruszany już w przeciągu całego roku
wcześniej, również i na naradzie sołtysów i podczas innych spotkań, też na etapie procedowania nad
budżetem, spotkaliśmy się z Prezydium Rady Miejskiej i Przewodniczący Komisji Rady Miejskiej ten
temat  również  był  w  omawianym  i  ten  wniosek,  który  się  pojawił.  I  tutaj  jeszcze  w  celu
uszczegółowienia, bo pan radny Marcin Cysewski mówi, że każe się poszukać, no odpowiedź jest po
prostu taka, że jeżeli jest to jako wniosek do budżetu, to po prostu taka jest procedura tak i to to,
jeżeli w przeciągu roku dokonuje się jakiś zmian, doszukuje pieniędzy, to się tego oczywiście dokonuje
i ja to realizuje, bo jest dużo niespodziewanych wydatków i często one nie są jakby małe i pieniądze
się po prostu, pewne wydatki przesuwa czy odkłada, żeby wygospodarować na coś, co jest na daną
chwilę konieczne do zrealizowania, nieraz coś, co wynika z przepisów. No mamy różne niespodzianki.
Mieliśmy nawałnice, mieliśmy pandemie i pewne wydatki niespodziewane się pojawiają i one nie są
małe,  czy  też  jest  sytuacja  taka,  że  jest  możliwość  pozyskania  nawet  jakiegoś  dofinansowania
zewnętrznego,  na  całkiem  spore  przedsięwzięcia,  inwestycje  i  ten  udział  własny  też  trzeba
zabezpieczyć. Jest sytuacja często taka, jak państwo dzisiaj będziecie procedować nad budżetem, to
zawsze jest też prowadzona taka polityka, że zadania, które nawet znajdują się w budżecie, a nie są
one jednak na daną chwilę pilne, konieczne, to nieraz odsuwa się na czas kolejny, po to, żeby właśnie
wygospodarować jakąś pulę wolnych środków na pewne sytuacje nieprzewidziane. Jeżeli mówimy też
o deficycie budżetowym, który będzie w naszym budżecie, projekcie budżetu, bo taki jest założony w
kwocie  3.175.000  zł  to,  to  też  jest  taki  zamiar,  że  będzie  to  pokrywane  z  deficytu  i  tak  jak
powiedziałem, że ten budżet jest po prostu, zmienia się, i on będzie się zmieniał zaraz na pewno w
pierwszym kwartale kolejnego roku, bo będą różne nowe rzeczy i na wiele innych zadań te pieniądze
trzeba  poszukać.  Natomiast,  proszę  państwa  uchwała,  która  dotyczy  diet  sołtysów  będzie
podejmowana tutaj w pierwszym kwartale i mam nadzieję, że to uda się zrobić w styczniu, czyli w
końcówce stycznia, ale z mocą obowiązująca od 1 stycznia tak, czyli to nie ma większego znaczenia,
czy byłoby dzisiaj, czy będzie w styczniu, ponieważ będzie to z mocą obowiązująca od początku roku.
Dotyczy to sołtysów i to proszę państwa, to jest jeden temat. My do tej pory to co mieliśmy w naszych
dietach  sołtysów,  była  również  realizacja  różnych  zadań.  I  muszę  powiedzieć  także,  trzeba  to
dokładnie  zweryfikować też  i  zmieniali  się  sołtysi,  ale  zmieniał  się  zakres  tak  zwanego nadzoru  nad
pewną infrastrukturą w poszczególnych sołectwach i tutaj też są duże dysproporcje, a więc z jednej
strony, żeby to było dość obiektywnie, bo są sołectwa i sołtysi, że tej pracy jest zdecydowanie mniej, a
pojawi się sołectwo, że sołtys będzie 3 razy tyle pracy, co 1 inny w mniejszym sołectwie, gdzie tej
infrastruktury też jest mniej i oczywiście czynnikiem głównie decydującym jest liczba mieszkańców,
bo to jakby najbardziej jest powiązany, jest więcej ludzi, jest więcej problemów, ale to jest jakby jeden
składnik tej  diety i  powiem tak,  że jak wcześniej  coś było realizowane,  to było ustalone to też
polubownie, z sołtysami, jakim nadzorem chcą się zająć, bo też są sytuacje takie, że sołtys powie, że
mogę być sołtysem, ale pewną infrastrukturą nie zamierzam się zajmować, nie chcę nad nią nadzoru,
a są sołectwa takie, że sołtys mówi "tak, chcę się tym zajmować" i nawet jest zadowolony, bo najlepiej
sobie tego po prostu przypilnuje. I były różne sytuacje. Byli sołtysi, którzy nie wyobrażają sobie, żeby
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nie pójść z tymi nakazami podatkowymi do swoich mieszkańców i ich po prostu odwiedzić i w tym
czasie porozmawiać, a zdarzały się sytuacje, gdzie sołtysi mówili, że nie będą tego też roznosić, a było
to w ramach tutaj też tej diety, także to są kwestie pewne do wyjaśnienia. I oczywiście to trzeba, też
tak zrobić, żeby znaleźć optymalny taki środek, dlatego ta kwestia w styczniu, a odbędę spotkanie z
sołtysami po Nowym Roku, żeby te kwestie tak dopasować, żebyście tutaj państwo też mieli taką
informację, także te sprawy, które są do nadzoru, do realizacji, to sołtysi zaakceptowali, wcześniej
nawet podpisywaliśmy po prostu porozumienia z sołtysami czym chcą się zajmować, czym nie chcą, a
zróżnicowanie jest duże, też przybyło trochę infrastruktury, a więc to też różnie wygląda. W niektórych
miejscowościach jest tak, że są osoby pracujące w świetlicach, w niektórych miejscowościach sołtysi
mają nadzór, a więc jest to bardzo zróżnicowany i żeby tego, żeby to po prostu zrobić prawidłowo. To
jest  jeden  temat,  ale  też  będzie  jeszcze  porządkowana,  akurat  w  tym  samym  czasie  kwestia
funkcjonowania, rozliczania diet w Ochotniczych Strażach Pożarnych, bo tam mamy kilka kwestii do
uporządkowania, a więc tutaj też pewne jakby zmiany nastąpią. To jest jakby kolejny temat, dlatego w
tym okresie stycznia takie kwestie, też porządkowe będą. Rzeczywiście propozycja była taka, że ta
uchwała dotycząca diet tak miała być teraz, ale zostało to odsunięte na styczeń, także jak dopniemy
sobie budżet. Natomiast kwestia taka, że oczywiście są wskaźniki, czy 11%, czy ileś, ale państwo
dobrze wiecie, że jeżeli jest potrzeba taka, dopasowania czegoś, to po prostu te środki w budżecie
trzeba zorganizować. I tutaj nie chciałbym mówić, też o jakichś jakby procentowych dokładnie, bo
tutaj mogą być pewne zróżnicowania i u jednej osoby może być więcej, niż to proponowane, a u
drugiej  może  być  po  prostu  mniej,  tak,  w  zależności  od  tego  rzeczywiście,  jaka  jest  ta
odpowiedzialność, jaki jest ten zakres. I to dziękuję, myślę, że tą dyskusję po prostu przesuniemy
sobie na miesiąc styczeń. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję. Bardzo proszę pan Michał Szczepański.

Radny Rady Miejskiej w Brusach Michał Szczepański - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, panie
Burmistrzu. Myślę, że w punkcie informacje z działalności, chciałbym poprosić o takie przedstawienie
mieszkańcom sytuacji, czy stanu faktycznego, jeżeli chodzi o, na jakim etapie jest morze załatwianie
spraw związanych z budynkiem przy ulicy Gdańskiej, tym sąsiadującym z apteką, bo sprawa tutaj,
przewodniczący  mówią  o  tym  jakie  sprawy  były  poruszane,  natomiast  no  może  nie  wszystkie
wymagają tego, żeby zdawać sprawozdanie, na jakim są etapie, ale myślę, że ta sprawa jest taka
dosyć irytująca mieszkańców, bo to rzeczywiście było już dawno i gdyby może słowo nie wiem, czy
pan Burmistrz, czy tutaj pani Dyrektor na pewno ma na ten temat też sporą wiedzę, ktoś, żeby może
mieszkańcom powiedział, na jakim etapie ta sprawa jest. Dziękuję.

Burmistrz Brus - Proszę państwa bardzo dziękuję za to, za to pytanie, bo to jest kwestia rzeczywiście
ważna i może to wygląda z jednej strony rozpaczliwie a, a inni spojrzą na to w ten sposób, że jest to
śmieszne, że nie możemy sobie z tym poradzić tak, bo nawet jeżeli to nie będzie sprawa bezpośrednio
Urzędu Miejskiego w Brusach, to mieszkańcy i tak spojrzą na to, że my nie potrafimy tego rozwiązać.
A prawda jest taka, że to jest sprawa dotycząca bezpośrednio nadzoru budowlanego, wielokrotnie to
było  już  omawiane przy  okazji  państwa indywidualnych spotkań,  na  komisjach,  na  sesji.  Temat
poruszany, chyba pan radny Olgierd Chylewski tą dyskusję już wiele, wiele miesięcy temu rozpoczął.
Problem  poważny,  tak,  rzeczywiście  zagrożenie  dla  poruszających  się  chodnikiem,  czy  nawet
jeżdżących  po  prostu  ulicą,  ulicą  Gdańską  w  obrębie  tego  budynku.  Nieuregulowane  sprawy
własnościowe. To jest problem podstawowy. Podstawowy, że rodzina nie ma tego uporządkowane, bo
jako pierwsi powinni się poczuwać do tego, bo przecież są tam spadkobiercy, którzy dobrze wiedzą, że
mogliby to uporządkować, ale z jakichś względów tego nie robią i w ten sposób po prostu, od pewnej
odpowiedzialności uciekają. To jest jedno. To trzeba jasno powiedzieć, natomiast kwestią tą zajmuje
się  nadzór  budowlany.  W  tej  chwili  jest  to  na  poziomie  Wojewódzkiego  Inspektora  Nadzoru
Budowlanego, ale nadzór budowlany, tutaj określiłbym w sposób łagodny, jest bardzo nieskuteczny w
tym swoim działaniu, żeby tą kwestię doprowadzić do końca. I proszę państwa, ja już sygnalizowałem
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to, że no musimy to dopiąć końca, jeżeli no nadzór budowlany rzeczywiście tutaj będzie tego unikał,
no będziemy musieli sięgnąć, jeszcze po inne środki, żeby to po prostu uporządkować i mam nadzieję,
że w szybkim czasie tą sprawę, no załatwimy, bo mamy też, jakby pewne pomysły tak, bo może
nastąpić nawet taka sytuacja, że będziemy po prostu zmierzać do przejęcia tej nieruchomości, jeżeli
taka potrzeba będzie, bo wiemy, że gdzieś w ścisłym centrum, w obrębie takich ulic brakuje nam po
prostu pewnej przestrzeni i możliwe, że jeżeli nie inaczej, to takie ruchy również wykonamy. To jest
jakby jedno, ale też jeszcze tutaj od razu, bo pomyślałem też, zwrócę uwagę na budynek przy ulicy
Polnej, bo to pytanie też, ze strony państwa, czy mieszkańców się pojawia. Ta sprawa też zostanie
uregulowana w przyszłym roku. Ten budynek będzie rozebrany, który też stanowił jakiś, no można
powiedzieć  zagrożenie,  ale  chcę  powiedzieć  tak,  dlaczego  on  też  był.  No  od  samego początku
wiedzieliśmy jedno, że jest to budynek do rozebrania, ponieważ jego stan już na etapie przyjmowania,
był  oceniany  przez  ekspertów,  że  rzeczywiście  nie  warto  to  remontować,  jeżeli  przeprowadzać
inwestycje, to ma następować rozbiórka. I to było już na etapie przejmowania tego budynku od osób
fizycznych  od  poprzednich  właścicieli,  natomiast  tutaj  szukaliśmy  środków  na  ten  cel,  żeby  zrobić
mieszkania,  a  to  były  różne  programy  się  pojawiały,  bardziej  związane  z  remontem,
termomodernizacją, przebudową takich budynków, a więc jakby nie od zera od podstaw, natomiast
kiedy budynek jest rozebrany, no to mówimy już o budowie zupełnie nowego. Dlatego on stał, żeby
mieć  jeszcze  taki  punkt  zaczepienia,  po  prostu  na  przebudowę,  termomodernizację,  rozbudowę
budynku. Bo proszę państwa podam tak. Dokładnie identyczna była sytuacja taka, że otrzymaliśmy
dofinansowanie na przebudowę ośrodka zdrowia, kiedy był stary budynek parterowy, a więc nastąpiła
przebudowa, a z  tego programu nie skorzystalibyśmy, nie otrzymalibyśmy pieniędzy na budowę
nowego  ośrodka  zupełnie  i  to  tak  nie  raz  jest  takie  zawiłe,  trudno  to  wytłumaczyć,  żeby  też
mieszkańcy zrozumieli,  nie ma się co dziwić, ale takie po prostu próby są podejmowane. I jeżeli
państwo słyszycie również, bo są gminy, które przedstawiały informację, że pozyskały pieniądze z
budżetu państwa na budowę mieszkań komunalnych tak, również gminy z naszego powiatu, chcę
powiedzieć, że dla nas jest to bardzo trudne, bo właśnie takie próby różne były podejmowane, ale
niestety te wskaźniki u nas są dość niekorzystne, z tego względu, że po prostu jest mało osób, które
kwalifikują  się  na  taką  pomoc,  jeżeli  chodzi  o  mieszkania  komunalne,  to  jest  jedno,  i  nie  mamy też
dużo osób oczekujących na mieszkania, a więc my po prostu w tych kryteriach, no nie bardzo się
wpisywaliśmy, żeby móc z takiego programu skorzystać i to jest takie kłopotliwe, i między innymi był
na myśli ten budynek, budynek przy ulicy Polnej, ale też myśleliśmy o innym nowym budownictwie
mieszkaniowym,  nawet  wskazując  pewne miejsca,  tereny,  ale  rzeczywiście  przynajmniej  na  tym
etapie, no nie bardzo się kwalifikowaliśmy na takie wsparcie. Chociaż nie ukrywam, że ja to traktuję,
jako pewien priorytet i na pewno w zakresie budownictwa komunalnego, w zakresie budownictwa
socjalnego chcielibyśmy coś zrealizować, bo jest taka potrzeba, żeby rzeczywiście tych mieszkań
tworzyć.  Z resztą to jest,  to  jest  też jedna z  metod,  form, no zatrzymywania,  czy przyciągania
mieszkańców, żeby po prostu mieszkali,  bo wiemy proszę państwa, że możemy realizować różne
przedsięwzięcia, różne inwestycje, a będzie brakowało ludzi, to to będzie największy problem, można
chociażby to zauważyć po wypowiedzi Przewodniczącego Komisji Oświaty pana Andrzeja Wieckiego,
który mówi na szczęście są dzieci tak, w szkołach. Nie będzie rodzin, nie będzie dzieci. Bo prawda jest
taka, że jeżeli podejdziemy do tego materialnie ale, ale tak naprawdę realnie, to można powiedzieć,
że pieniądze idą za człowiekiem. Zawsze tak jest. Idzie pomysł, jakaś kreatywność, jakaś inicjatywa,
tworzenie miejsc pracy tak, nie będzie człowieka, który będzie odważny, coś będzie tworzył, to nie
będzie przedsięwzięć, nie będzie inicjatyw. A idzie też, jakby za człowiekiem, kiedy jest subwencja
oświatowa tak, jest subwencja oświatowa, są pieniądze, a więc mamy liczniejsze klasy, liczniejsze
szkoły, jest więcej pieniędzy. Dobrze, że mamy te około 4.000.000 zł na język kaszubski, bo to nas też
jakoś ratuje, kiedy podaję, że około 10.000.000 zł nam brakuje, że musimy dołożyć tak, no nie byłoby
kaszubskiego,  to  byłoby jeszcze więcej.  Także to  też  jest  takie  ważne,  cenne.  Ale  tak samo to
pieniądze,  które  są  na  służbę  zdrowia,  jest  podstawowa  opieka  zdrowotna,  no  to  są  środki
przyznawane  na  osobę,  która  jest  po  prostu  tam  zarejestrowana,  zgłoszona  do  tego  lekarza
rodzinnego i na podstawie tego podmiot otrzymuje pieniądze z Narodowego Funduszu Zdrowia. Czy
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chory, czy zdrowy tak, fakt że jeden tych pieniędzy nie wykorzysta, a ktoś kto będzie chorował i
będzie korzystał z wielu jakby świadczeń, badań, to to to, to nawet ta kwota będzie potrzebna wyższa,
niż na niego przypada. Ale tak to po prostu funkcjonuje. Także to tyle, jeżeli chodzi o te dwa obiekty.
Na pewno na ulicy Polnej budynek będzie rozebrany, natomiast na, przy ulicy Gdańskiej  tak jak
powiem, że nadzór ostatecznie jest,  to czekamy na zakończenie tej  procedury u Wojewódzkiego
Inspektora  Nadzoru  Budowlanego.  Jeżeli  będzie  tam  problem,  to  rzeczywiście  tą  sprawę,  no
weźmiemy w swoje ręce krótko mówiąc, bo są różne też jeszcze metody prawne, związane chociażby
z projektowaniem ulic, na przykład kiedy jest procedura ZRIDu, wywłaszczenia i tak dalej. Możliwe, że
takie ruchy będziemy musieli podjąć. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo. Pan Dariusz, bardzo proszę.

Radny  Dariusz  Rutowski  -  Szanowny  panie  Burmistrzu.  Skoro  tutaj  omawiamy  już  kwestie
bezpieczeństwa, chciałem zapytać jak wygląda sprawa przejścia dla pieszych przy ulicy Gdańskiej.
Chodzi mi tutaj o połączeniu Osiedla nr 2 z marketem Dino. W tej sprawie składałem interpelacje, to
już jest dość długi czas, ponad rok temu. No i tak sprawa w sumie ucichła. Ostatnio w ogóle nic na ten
temat nie słyszę, nie tak dawno pan informował że, że są jakieś tam postępy w rozmowie tutaj z
zarządcą drogi, w sprawie tego przejścia. No obecnie nic nie wiadomo. Że przejście jest potrzebne i to
chyba nie ulega wątpliwości.  Zapewnia to po prostu bezpieczeństwo w ruchu pieszych. Dziękuję
bardzo.

Burmistrz Brus - Jeżeli mogę, to ja bardzo proszę swojego zastępcę pana Krzysztofa Gierszewskiego,
żeby odpowiedział na, na to pytanie, bo jest to jakby w trakcie realizacji, ale pojawił się tam pewien
drobny problem, ale na pewno przejście powstanie.

Zastępca Burmistrza - Panie Przewodniczący, wysoka Rado. Jeżeli chodzi o przejście dla pieszych na
ulicy Gdańskiej na wysokości marketu Dino, jest ono w fazie projektowania, na zlecenie Zarządu Dróg
Wojewódzkich,  a  oni  po  naszych  wielokrotnych  monitach  w  tej  sprawie  stwierdzili,  że  będzie
możliwość wykonania tego przejścia. Pierwszy etap to projektowanie. Ono trwa. Tutaj na tym etapie
pojawiło się też do nas zapytanie o doświetlenie tego przejścia i  prawdopodobnie my pójdziemy
jeszcze po oświetlenie przejść,  tak jak oświetlenie dróg to jest  zadanie własne gminy,  więc my
będziemy jeszcze projektować oświetlenie, żeby te dwa projekty razem z koordynować. Można się
spodziewać w przyszłym roku, czyli  2022 realizacji.  Z zapewnień ZDW, tak to wygląda na dzień
dzisiejszy. Dziękuję bardzo.

Ad. 6a.

Przewodniczący Rady - Dziękuję. W takim razie przechodzimy do kolejnego punktu porządku obrad.
Podejmowanie  uchwał.  Pierwsza  z  uchwał  przygotowanych  w  programie,  to  uchwała  w  sprawie
uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej gminy Brusy na lata 2022-2029. I projekt uchwały brzmi
następująco. Przewodniczący Rady przedstawił projekt uchwały. Tyle treść uchwały. Bardzo proszę,
o...była uchwała odnośnie Wieloletniej  Prognozy Finansowej,  jak też uchwała dotycząca przyjęcia
budżetu na rok 2022 była przedmiotem obrad wszystkich komisji  stałych rady i  w szczególności
Komisja  Budżetu  i  Finansów  wypracowała  opinię  o  projekcie  budżetu.  Bardzo  proszę  pana
Przewodniczącego. Andrzeja Kuleszy o przedstawienie opinii Komisji Budżetu.

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów - Panie Przewodniczący, panie Burmistrzu, panie, panowie
Radni, szanowni państwo. W dniu 6 grudnia 2021 roku komisja analizowała planowane inwestycje w
gminie Brusy na 2022 rok i lata kolejne, ujęte w Wieloletniej Prognozie Finansowej na lata 2022-29.
Przeanalizowano dochody i wydatki, zaplanowane rozchody, kwoty długu w poszczególnych latach
tego okresu oraz wskaźniki spłaty zobowiązań. Komisja Budżetu i Finansów zapoznała się z uchwałą
składu orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku z dnia 18 listopada 2021 roku w
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sprawie opinii  o projekcie uchwały o Wieloletniej Prognozie Finansowej gminy Brusy na 2022-29.
Opinia  pozytywna.  Powyższą  uchwałę  odczyta  pan Przewodniczący.  Komisja  Budżetu  i  Finansów
pozytywnie zaopiniowała uchwałę. Dziękuję.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo. Przedstawię teraz uchwałę składu orzekającego Regionalnej
Izby Obrachunkowej w Gdańsku z dnia 18 listopada 2021 w sprawie opinii o projekcie uchwały o
Wieloletniej Prognozie Finansowej gminy Brusy na lata 2022-2029. Przewodniczący Rady przedstawił
treść. Tyle opinia z Regionalnej Izby Obrachunkowej. Bardzo proszę, czy ktoś z państwa chciałby
zabrać głos w sprawie projektu uchwały? Czy pana Burmistrza, nie? Tak? Bardzo proszę.

Burmistrz  Brus  -  Panie  Przewodniczący,  wysoka  Rado.  Rzeczywiście  pan  Przewodniczący  zadaje
pytanie, czy ktoś chciałbym zabrać głos, nie chciałbym też przedłużać tej dyskusji,  ale wszystko
zostało  jasno przedstawione.  Państwo też  analizowaliście  projekt  budżetu i  Wieloletnią  Prognozę
Finansową, bo to rzeczywiście ten dokument jest bardzo ważnym dokumentem tak, bo budżet to
pewne zadania mogą być, nie muszą tak, wiadomo podstawowe, bieżące, żeby funkcjonować muszą
być i tyle, natomiast różne przedsięwzięcia dodatkowe, inwestycyjne, remontowe, które się pojawiają
coś może być, a nie musi. Ale prognoza finansowa zatwierdzana jako pierwsza, bo ona otwiera nam
jakby tą drogę, do tego jak konstruować dalej cały projekt budżetu, jakie przedsięwzięcia możemy
wprowadzać  i  jakie  planować  w poszczególnych  latach,  patrząc  na  nasze  możliwości  finansowe.  Ale
chcę powiedzieć tak, że to pan Przewodniczący też przedstawił, że to zadłużenie planowane na koniec
roku 2022, to kwota planowana 19 milionów 200 tys. złotych. To jest około 23%, 23,5%, a więc można
powiedzieć,  oczywiście  bierze  się  pod  uwagę  również  inne  wskaźniki,  ale  jest  to  nieduże  tak,
zadłużenie. Zresztą na spłatę długu, też założyliśmy kwotę 3.480.000 zł, ponieważ ten dług jest na
koniec tego roku 22.680.000 zł, ale jest to zadłużenie na poziomie około 23%, a więc ono jest bardzo
bezpieczne. Pewnie zawsze chcielibyśmy, żeby ono było jeszcze mniejsze, ale jest bardzo bezpieczne,
ale to też jest zakładane takie zadłużenie bezpieczne i ten budżet później nie jest pompowany w
niektóre przedsięwzięcia inwestycyjne tak bardzo, bo zadłużenie mogłoby wzrastać, ale trzeba robić
to  bardzo  ostrożnie  kiedy  wprowadzamy  nowe  zadanie  inwestycyjne,  ponieważ  musimy  być
przygotowani, też do innych przedsięwzięć, które będą. Musimy pamiętać o jednym, że planujemy,
rozpoczynamy projektowanie ulic w centrum Brus. To jest bardzo poważny zakres, na co ubiegamy się
o dofinansowanie, duży projekt. Przygotowujemy się do budowy hali sportowej, kolejny duży projekt i
sprawa  odwodnienia,  to  co  wymieniałem wcześniej  w  sprawozdaniu,  a  więc  rozdział  kanalizacji
ogólnospławnej na deszczową i sanitarną, ten drugi etap w obrębie Osiedla Słowackiego, ale dalej
kolejny etap, który będzie do zrealizowania w obrębie oczyszczalni ścieków i i to jest, jakby łączy się z
tymi ulicami na Osiedlu Kaszubskim, bo tam też takie prace są potrzebne. I wiemy jedno, że mamy
jakieś  dofinansowanie,  ale  wartości  zadań  wzrastają  i  te  zadania  też  mogą  być  kosztowne,  dlatego
prognoza  finansowa  jest  tak  przygotowywana,  żebyśmy  rzeczywiście,  docelowo  z  tymi  dużymi
przedsięwzięciami,  przede wszystkim mogli  sobie  poradzić.  Także  na  pewno sytuacja  jest  jakby
bezpieczna,  stabilna  i  to  jakby  w  nawiązaniu  tyle  do  tej  tutaj  prognozy  finansowej  wieloletniej.
Dziękuję  bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo. W takim razie przystępujemy do głosowania. Kto z państwa
radnych jest za podjęciem uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej gminy 2022-2029
proszę o podniesienie ręki. Dziękuję. Kto jest przeciwny. Dziękuję. Kto się wstrzymał. Dziękuję. W
głosowaniu brało udział  13 radnych. 10 głosów za, przy 3 wstrzymujących. Stwierdzam, że rada
większością głosów podjęła uchwałę.  To będzie uchwała nr 247 w sprawie Wieloletniej  Prognozy
Finansowej Gminy Brusy na lata 2022-2029.

Ad. 6b.

Przewodniczący Rady - Przystępujemy do kolejnego projektu uchwały w sprawie budżetu gminy Brusy
na lata,  na rok 2022. Uchwała w sprawie uchwały budżetowej  gminy Brusy na rok 2022. Treść
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uchwały.  Przewodniczący  Rady  przedstawił  projekt  uchwały.  Tyle  treść  uchwały.  Bardzo  proszę,
również do tej uchwały o przedstawienie opinii o budżecie pana Przewodniczącego Komisji Budżetu i
Finansów. Bardzo proszę.

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów - Panie Przewodniczący, panie Burmistrzu, panie, panowie
Radni, szanowni państwo. Zgodnie z paragrafem 8, załącznika nr 1 do uchwały nr XXXII/205/10 Rady
Miejskiej  w Brusach z dnia 29 czerwca 2010 roku w sprawie trybu prac nad projektem uchwały
budżetowej  Gminy  Brusy,  szczegółowości  projektu  oraz  rodzaju  materiałów  informacyjnych
towarzyszących  projektowi  budżetu  Komisja  Budżetu  i  Finansów  w  dniu  6  grudnia  2021  roku
zajmowała się projektem budżetu gminy Brusy na 2022 rok.  Przeanalizowano dochody,  wydatki,
deficyt  budżetu  gminy,  co  zostało  przed  chwilą  przedstawione  przez  pana  Przewodniczącego  w
uchwale.  Komisja  Budżetu  i  Finansów  zapoznała  się,  również  z  ustawą  składu  orzekającego
Regionalnej  Izby  Obrachunkowej  w Gdańsku z  dnia  18  listopada 2021 roku  w sprawie  opinii  o
projekcie  uchwały budżetowej  gminy Brusy na 2022 rok.  Opinia  pozytywna.  W dniu 15 grudnia
bieżącego roku odbyło się podsumowujące spotkanie z przewodniczącymi pozostałych komisji stałych
Rady Miejskiej w Brusach, którzy przedstawili swoje opinie. I tak Komisja Rozwoju Gospodarczego,
Bezpieczeństwa Publicznego - opinia pozytywna, brak wniosków. Komisja Rodzin, Zdrowia i Pomocy
Społecznej - opinia pozytywna, brak wniosków. Komisja Oświaty Kultury i Sportu - opinia pozytywna,
brak wniosków. Komisja Rolnictwa i Środowiska - opinia pozytywna, zgłoszono wniosek - zwiększenia
diet sołtysowi i przewodniczącym zarządów osiedli o minimum 30%. Wniosek przez Komisję został
przyjęty jednogłośnie, 3 za. Podsumowując. Komisja Budżetu i  Finansów pozytywnie zaopiniowała
projekt budżetu gminy Brusy na 2022 rok trzema głosami za. Dziękuję.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo. Przedstawię teraz opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej w
Gdańsku.  Treść opinii  jest  następująca.  Przewodniczący Rady przedstawił  treść.  Tyle treść opinii
Regionalnej  Izby Obrachunkowej.  Czy ktoś  państwa chciałby zabrać głos  w sprawie projektu tej
uchwały? Bardzo proszę. Pan Marcin Cysewski tak, pierwszy?

Radny Marcin Cysewski - Panie Przewodniczący, szanowna Rado, panie Burmistrzu. Nie jest to mój
budżet w 100%. 90-kilku może i bym się zgodził. Ja już wiem, co by pan Burmistrz mi za chwilę
odpowiedział, że trzeba by było kandydować na burmistrza, być burmistrzem i realizować swoje jakby
wizje i może i marzenia, a tym marzeniem jest między innymi hala sportowa. Koszty no gigantyczne,
bo to będzie kilkanaście milionów, o ile wystarczy ta kwota. Ja bym bardziej widział, żeby coś co w
większej ilości mieszkańców by służyło, czyli mianowicie drogi. Tutaj nikt nas akurat nie pytał przy
składaniu wniosków do Polskiego Ładu, na jakie zadania czy rada, czy mieszkańcy by widzieli.  Z
mojego rozeznania wynika, że z dróg i czy oświetlenia, no na pewno niekwestionowanie remont,
remont  całego  centrum,  przebudowy  odwodnienia,  czy  nawet  dom kultury,  który  też  mnóstwo
milionów pochłania i oby już był skończony i służył nam mieszkańcom, ale odnośnie tej hali, bo ona
tak  naprawdę  będzie  służyła  dzieciom  z  miasta  Brus,  jako  uzupełnienie  zajęć,  tam  nie  wiem
wychowania fizycznego, czy jakieś tam wydarzenia, wydarzenia kulturalne, ale mimo wszystko część
mieszkańców, którzy też przecież do budżetu wnoszą swój wkład, wolałaby na pewno inne zadania, co
mówię o drogach i oświetleniu, gdzie na przykład wystarczy tylko wczytać się w fundusz sołecki,
oświetlenie 25% wszystkich, wszystkich zadań sołeckich. Też nie znalazłem tutaj bynajmniej gdzie,
gdzie  taka  jakby  propozycja  była,  że  w budżecie  oświetlenie  drogi  wojewódzkiej  w  Gacniku  od
skrzyżowania gdzie, gdzie sołectwo oddało 3 razy z funduszu sołeckiego po 15.000 zł i tak naprawdę,
to my panie Burmistrzu nigdy nie będziemy w stanie wybudować tego oświetlenia, bo będziemy to
musieli chyba robić kilkanaście lat i będzie, nie wiem co będziemy za te 15.000 budowali po 2, 3
lampy i za chwilę każda będzie innej, innej wielkości innej, innego kształtu jak to będzie wyglądało
przy  drodze  wojewódzkiej.  Też  nie  doczytałem  nigdzie  chociażby,  żeby  projekt  projektowania,
zaczęcia projektowania drogi Gliśno-Lubnia, czy ulicę Kościuszki, które też jest w mojej ocenie bardzo
ważnym zadaniem przyszłościowym. Tego też nie znalazłem w Wieloletniej Prognozie Finansowej, a
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tak naprawdę też, tak informacyjnie dużo znowu wydajemy na zabytki 350.000 na remont kościoła,
dachu kościoła w Kosobudach, 122.000 w Leśnie i nie chciałbym być tutaj antykościelny, absolutnie
bo, bo są to małe parafie i jest to duże zadanie i trzeba ich tutaj wspomóc, no bo sobie sami pewno
ciężko by było poradzić. Ale to tyle tak informacyjnie. Dziękuję.

Przewodniczący Rady - Bardzo proszę pana Burmistrza o odpowiedź.

Burmistrz Brus - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, panie Radny, postaram się odpowiedzieć, tak
jak z projektu budżetu jest pan nie usatysfakcjonowany to podejrzewam, że z mojej wypowiedzi
również pan nie będzie usatysfakcjonowany. Mówi pan o tym, że pan wie co ja panu odpowiem to to,
to wtedy nie wiem po co to pytanie, ale oczywiście to to, to są pana jakieś takie insynuacje, czy to, że
trzeba być burmistrzem, tak, bo burmistrz przygotowuje projekt budżetu i proponuję zadania do tego
budżetu.  Pan ma swoje rozpoznanie,  ja mam swoje.  Od wielu wielu lat,  od czasu, kiedy jestem
burmistrzem, czy nawet wcześniej, kiedy podejmowałem decyzję o tym, że startuje na burmistrza,
tak, nie zgadzając się z wieloma sprawami, które akurat dzieją się w gminie Brusy, czy też nie
zgadzając się z jakimś kierunkiem realizacji wielu przedsięwzięć, czy inwestycyjnych, czy po prostu
działalności  bieżącej  z  tą  taką  decyzję  podjąłem.  I  wtedy,  jeżeli  taką  decyzję  odpowiedzialnie
podjąłem, to dzisiaj w sposób odpowiedzialny też przedstawiam kolejny projekt budżetu. A to, że nie
jest to pana budżet to ja się przyzwyczaiłem, bo chyba te dwa poprzednie też nie były, bo nie uzyskały
akceptacji,  chociaż sporo spraw było w nich no rozwiązywanych, załatwianych. Powiedziałem, że
pewnie to nie jest budżet taki, który, z którego byłbym szczęśliwy, bo można by napisać długą, długą
listę zadań, które chcielibyśmy, żeby się z nim, w nim znalazły. Z pana wypowiedzi, pan wymienił
zadania,  które  pana bezpośrednio  interesują  i  no  nie  chce powiedzieć,  że  to  jest  populistyczna
wypowiedź, bo pan się obraził, ale każdy z radnych mógłby wymienić swoje różne zadania, które, o
których, o których mówi. Natomiast, jeżeli mówimy o funduszu sołeckim, bo bardzo cieszę się, że pan
zwrócił uwagę na to, że przez wiele, wiele lat będzie trzeba to oświetlenie z tego funduszu sołeckiego
realizować, bo to się tak dzieje w wielu sołectwach, że my się zgodzimy, a sołectwa często te zadania
różne, poważne, inwestycyjne, które niekoniecznie musiały by być realizowane w ramach funduszu
sołeckiego,  po prostu w dużym stopniu też  wymuszają tak,  pozwolę sobie określić  i  wtedy jest
problem.  Wtedy  trzeba  realizować  przez  lata  i  w  wielu  sołectwach  o  tym  mówimy,  owszem,
pamiętajcie  jedno,  że  jeżeli  podejmujecie  decyzję  o  realizacji  tego  zadania  w ramach funduszu
sołeckiego, to musicie pamiętać o jednym: że trzeba widzieć koniec też tej inwestycji, a więc to jest
branie na siebie zobowiązania też na kolejne lata. Oczywiście, że jeżeli sytuacja też pozwoli zadanie,
któreś tam chcemy domknąć, no to jest niezręczna sytuacja, bo te pieniądze trzeba w budżecie gminy
jeszcze wyszukać, żeby ten problem rozwiązać i te zadania po prostu spiąć i je zakończyć. Dlatego,
nawet patrząc na fundusz sołecki, proszę państwa, bo nas kolejne rzeczy tutaj czekają w gronie rady
miejskiej są też sołtysi, którzy w tej dyskusji również uczestniczą, to trzeba wiedzieć jedno, bo miałem
przypadki  takie,  że  sołectwo zaplanuję  konserwację  swojej  Infrastruktury,  na  przykład  wcześniej
wybudowanych wiat, to jeżeli sołectwo chce budować wiaty, to musi wiedzieć, że w kolejnych latach
trzeba  je  pomalować  i  zabezpieczyć  środki  na  remont,  na  wymianę  niektórych  elementów
drewnianych, na tą konserwację. Bo miałem przypadki takie, że w trakcie roku pojawia się sołectwo,
że zaplanowaliśmy tutaj kwoty, które wymienię będą się zgadzały, ale zaplanowaliśmy kilka tysięcy, a
żeby to prawidłowo zrobić, to trzeba jeszcze z 10. Nie znalazło się w budżecie, bo będzie musiało się
znaleźć  w  kolejnym funduszu  sołeckim.  I  proszę  państwa  tak,  pozbieramy  w  ramach  funduszu
sołeckiego wiele tych spraw remontowych, tego co trzeba na bieżąco utrzymywać, a nie na zasadzie
takiej, że powstanie infrastruktura i później niech gmina to utrzymuje. Z oświetleniem jest podobnie.
Bo pan zauważa, że wszędzie tam dominuje oświetlenie. Temat bardzo trudny, bo tu trzeba mieć też
na  uwadze  to,  czy  to  oświetlenie  ma  wszędzie  powstawać,  bo  tu  zaczyna,  jest  wybudowane
oświetlenie, ale trzeba brać pod uwagę to, że dalej będą koszty tego oświetlenia. A więc tutaj nawet
zrodziłoby się pytanie, jeżeli będzie wybudowane to oświetlenie, bo tak bardzo miejscowość chciała i
w funduszu sołeckim zdecydowała, no to czy nie pokrywać tego w pełni, czy te pewne koszty w latach
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kolejnych nie powinny być również jakby wyjmowane. Wymieniał pan jakby wiele tego oświetlenia.
Tutaj  zupełnie  pewnie  inna  specyfika  jest  tego  oświetlenia  przy  drodze  wojewódzkiej  tak,  sołectwo
takie podjęło, powiem tak i tak prędzej, czy później by się to wydarzyło, bo tym już od długiego czasu
właściwie mówiliśmy, że na wlocie do Brus, żeby te ulice były oświetlone tak i w tej chwili tak samo
myślimy, o tym oświetleniu od strony miejscowości Czyczkowy, żeby ten wlot ze ścieżką rowerową też
był oświetlony, ale natomiast sprawa z tej strony nie była do końca rozwiązana z tego względu, że nie
było też ostatecznego projektu drogi wojewódzkiej, która już część tego oświetlenia ma zakładać tak i
wcześniej  te ruchy nie były wykonywane z budową oświetlenia,  dlatego że nie powstał  w pełni
wykonany projekt wraz z oświetleniem właśnie drogi wojewódzki. Owszem tutaj zgodziłem się na to,
rada miejska przyjęła to do budżetu i jest to realizowane. Ale tak, ale konsekwencja tego jest taka, że
będzie to pewnie sukcesywnie musiało robione, również w ramach funduszu sołeckiego, natomiast w
obrębie, w obrębie miasta będziemy wykonywali to też, ze środków budżetu gminy. Ito jest kwestia
wielu takich zadań na terenie sołectwa. Ale proszę państwa, powiem tak, że ja zdaję sobie z tego
sprawę, że dla pewnych osób ważne są tylko drogi i chodniki, dla innych będzie ważny sport, będzie
kultura. Ja na przykład, do mnie dociera bardzo dużo informacji, do części radnych, w wielu osób,
uwaga mieszkańców taka, że nic w Brusach się nie dzieje, chyba najczęściej powtarzana. Dlatego
kiedy wymieniam tą inwestycje centrum kultury, to po to, żeby na bazie tej powstałej infrastruktury
toczyło się życie kulturalne. Po to budujemy to kino małe, duże nie ma potrzeby, nie stać nas na to.
Nie byłoby rentowne, ktoś to będzie chciał, wyjedzie sobie do dużego kina, ale będzie jakaś namiastka
i zaspokoi potrzeby naszych mieszkańców. To jest ta sfera jakby kulturalna. Ale są sprawy społeczne,
rozwiązywane. Budowa żłobka, wcześniej rozbudowa ośrodka zdrowia, wymieniłem ten dom kultury w
tym roku oddany do użytku obiekt, przebudowa starej szkoły, rozwiązywane sprawy społeczne dla
mieszkańców, osób niepełnosprawnych, seniorów i taka potrzeba jest. Ja spotykam się z tymi grupami
osób i wiem dokładnie, o czym mówią, a jeżeli wymieniamy ulicę Kościuszki, to tutaj radni z Brus,
którzy są z miasta Brusy, doskonale te wnioski składali, wie pan dużo, dużo wcześniej, dużo wcześniej
i  o  tym wiedzą i  już nie powtarzają,  bo cierpliwie na to czekają,  bo wiedzą,  że znajdzie się to
odpowiednio w tej kolejce inwestycyjnej, bo należy zwrócić uwagę w mieście Brusy, że projektowane
Osiedle Słoneczne jest w trakcie budowy. Wymieniałem Osiedle Karpaty, które jest zaprojektowane i
jest  szansa,  że  będzie  budowane.  Przebudowa  odwodnienia  kanalizacji  ogólnospławnej,  duże
przedsięwzięcia  są  w mieście  robione.  Rozpoczynamy projektowanie  centrum z  przebudową ulic
kanalizacji ogólnospławnej, duże przedsięwzięcie jest realizowane. Nie da się wszystkiego na raz, ale
inni wiedzą i cierpliwie czekają. Natomiast to nie jest ulica Kościuszki, tutaj chcę podkreślić, tylko to
jest budowa ulic w tym całym kwartale, czyli zaprojektowanie ulic za ulicą Bema, czy też jeszcze
wcześniej prawa strona od ulicy Kościuszki tak, jeszcze przed ulicą Bema i trzeba to zaprojektować
całościowo, a nie zaprojektować jedną ulicę. Bo były propozycje pan Radny Olgierd Chylewski składał
wniosek przecież tam na budowę oświetlenia, ale umówiliśmy się, że jak będzie wykonany projekt
całościowo,  to  wtedy  możemy  dzielić  sobie  go  na  etapy,  żeby  nie  było  tak,  że  wybudujemy
oświetlenie, które okaże się za jakiś czas, że słupy oświetleniowe są w chodniku. Projekt trzeba
wykonać kompleksowo. I ten zbiornik, który będzie budowany na osiedlu Słowackiego, to jest element
tego  całego  systemu  odwadniającego,  bo  tam  będzie  kierowana  właśnie  woda  z  obrębu  ulic
Kościuszki, czy tego terenu pomiędzy Kościuszki, a ulicą Gdańską z tego całego kwartału, czy po
prawej stronie mówimy, te ulice generałów, które są, to wszystko ma być połączone w jeden system.
A więc to jest też jakaś cała układanka i to są duże zadania. Natomiast, proszę państwa, ja wiem, że
będzie przypomina droga Lubnia-Dąbrówka-Gliśno i o tym wiemy wszyscy jak tutaj siedzimy i nie
tylko.  Wszyscy o  tym wiedzą i  mieszkańcy tamtych domostw też  o  tym wiedzą,  bo z  nimi  też
rozmawiamy. To nie jest że ich tutaj nie ma w urzędzie miejskim, czy na innych spotkaniach. Ale chcę
zwrócić jedno, że niedawno przejęliśmy tą drogę, żeby przygotować się do projektowania budowy
realizacji. Jeden krok został wykonany, ale nikt nie powiedział, że będzie to od razu oczywiście, też
była tutaj i państwa taka sugestia, prośba została ona też przeanalizowana, wspólnie taką decyzję
podjęliśmy, bo rada miejska wyraziła taką wolę przejęcia tej drogi, a więc jednocześnie wyraziła wolę
projektowania i zrealizowania tej inwestycji. Natomiast hala sportowa. Oczywiście, że będę słyszał
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głosy, bo będą głosy patrzę na panią Radną z Wielkich Chełmów, że chcieliby salę gimnastyczną,
gdzie rzeczywiście ta potrzeba jest bardzo duża, bo w Wielkich Chełmach jest szkoła ośmioklasowa,
nie ma nawet świetlicy tak,  bo kiedy o salę wnioskuje Zalesie,  Czyczkowy,  tam chociaż jest  to
alternatywa świetlic tak i więcej tej infrastruktury, natomiast w Chełmach nie ma. Jest jedno boisko i
to jest bardzo na pewno zasadne i  te wnioski są, pojawi się wniosek, że zamiast tej  jednej hali
wybudowałoby się, nie wiem 5 innych. Możliwe, że tak, ale proszę państwa, hala sportowa w mieście
Brusy  jest  planowana,  można powiedzieć  już  od  kilkudziesięciu  lat.  Nie  od  kilkunastu,  tylko  od
kilkudziesięciu lat, kiedy, zanim byłem burmistrzem był opracowany projekt rozbudowy gimnazjum z
halą sportową. Nie był możliwy do zrealizowania. Były przymiarki do tego, nie udało się. Zmieniliśmy
projekt, żeby zrealizować choć jeden etap rozbudowy gimnazjum. Projekt został opracowany i jeden
etap zrealizowany, rozwiązaliśmy problem na miarę naszych możliwości. Natomiast hala sportowa,
oczywiście  w pierwszej  kolejności  będzie  służyła  dla  szkół  w mieście  Brusy,  bo na prowadzenie
codziennych  zajęć  wychowania  fizycznego  i  warto  byłoby  się  przyjrzeć,  jak  wyglądają  zajęcia
wychowania fizycznego od wielu,  wielu  lat  właśnie  w tym kompleksie  szkolnym w Brusach.  Czy jest
potrzeba, czy nie, proszę zapytać nauczycieli, uczniów, dzieci, bo jak dzieci i uczniowie na różnych
spotkaniach wypisywali swoje marzenia i propozycję, to tam między innymi ta hala się pojawiała,
jeszcze basen się pojawiał, też ta infrastruktura, mówimy o placu zabaw. I to jest też potrzebne tak,
bo drogi  owszem, one są potrzebne,  ale sukcesywnie staramy się je  realizować.  Ale też ludzie,
mieszkańcy nasi, kiedy mówią to, że chcieliby mieć jakieś zajęcie, że nic się nie dzieje, to myślą
przede wszystkim o, o tym jak spędzać swój czas. To jest punkt wyjścia i zawsze była taka dyskusja,
czy ważniejsze są polbruki, czy ważniejsze jest życie sportowe, czy kulturalne. Była decyzja trudna do
podjęcia, czy budować halę sportową, czy przebudowywać stadion. Wtedy było nas stać na stadion,
była możliwość pozyskania pieniędzy na stadion lekkoatletyczny, też była dyskusja taka po co stadion,
najpierw może powinna powstać hala sportowa. Ale proszę państwa tak, te mniejsze inwestycje, które
są, zawsze łatwiej je zrealizować, czy przesunąć w czasie. Bo to będzie, czy będzie 1.000.000, 2, czy
pół, czy 3 miliony. Zawsze jest to łatwiej zrealizować. Jak zaprojektujemy drogę, to tak jak niektóre
budujemy, w miarę naszych możliwości i  możemy budować po 500 m, po kilometrze, można to
podzielić.  Natomiast,  jeżeli  pojawia  się  szansa  w  takim  programie,  że  możemy  pozyskać  do
10.000.000 zł, gdzie przez te kilkadziesiąt lat takiej możliwości nie było, były różne programy, ale nie
było możliwości zabezpieczenia pieniędzy, określiłbym na około 50% inwestycji, bez dokładania tutaj
dużych swoich własnych. I dlatego jeżeli nie teraz, to nadal będziemy z tym problemem się borykać i
przesuwać w czasie, natomiast te mniejsze zadanie inwestycyjne, w zależności od naszej sytuacji
finansowej, w zależności od dochodów tak, będziemy mogli to sukcesywnie wrzucać i państwo dobrze
o tym wiecie, kiedy mówię o tym, że ten budżet jest taki żywy, żywym tworem, to przecież po
zatwierdzeniu tego projektu budżetu w grudniu, pojawi się styczeń, nowy rok i ile zadań pojawia się
nowych,  wrzuconych,  one  są  spontanicznie  i  one  są  i  te,  które  są  łatwiejsze  do  zrealizowania
będziemy tak  po  prostu  realizować.  I  to  jest  proszę  państwa  moja  odpowiedź  i  nie  chciałbym
zaprzepaścić takiej szansy, pojawienia się możliwości wybudowania tej hali sportowej, a to, czy ona
będzie dla Brus, czy dla innych, to wszystko zależy od naszych umiejętności i organizacji wszystkich
tak i funkcjonowania szkół, bo przecież są zajęcia pozalekcyjne, są różne koła funkcjonują, organizacje
pozarządowe,  kluby sportowe,  jeżeli  ta  sala  powstanie,  to  jestem przekonany o  tym,  że będzie
wypełniona  od  rana  do  nocy  i  czy  będzie  zapotrzebowanie.  I  pytanie  jest  takie:  czy  tą  drogą,
jakąkolwiek, przejedzie tylu mieszkańców, ilu będzie codziennie na tej hali sportowej? Możemy sobie
to kiedyś w przyszłości zmierzyć, to jest też jakiś wskaźnik. Niektórzy z państwa pamiętają dyskusję, a
jedzie się, jedzie się samochodem, czy zimą jest zimno, przejeżdżać się samochodem. Tutaj w okresie
zimy nie ma, nie mają się dzieci, młodzież gdzie podziać. To jest jedno, natomiast jeszcze kwestia
tutaj przepraszam, jeszcze uciekła mi myśl. Taka dyskusja, niektórzy z państwa pamiętają była, kiedy
chcieliśmy budować Orlik, tak, boisko wielofunkcyjne. Nie chciałbym powiedzieć, że się sprzeczaliśmy,
ale można to chyba tak nazwać. "Kto to wymyśla," a niektórzy mieszkańcy "to ci, co w domu nie mają
co robić, to tam chodzą na ten Orlik i na to boisko. Ci co nie mają co robić, to ci tam chodzą i dla tych
to jest potrzebne", a jak Orlik zaczął funkcjonować, to boisko, to pojawił się krzyk, że kto te zapisy tam
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robi, bo tam nie można się dostać, tak był oblegany. Kolejne głosy: "powinniśmy wybudować jeszcze
1". Takie głosy były tak i dlatego taka myśl jest, że w obrębie tej hali sportowej zagospodarowując
teren, oczywiście boiska zewnętrzne, czy ten teren na cele sportowe będzie potrzebny. Ale co jest
najbardziej przykre? Określiłbym to, że tu jest poważny problem powiatu i trzeba zwrócić na to uwagę,
bo powiat chojnicki takiego problemu nie widzi. Bo uważa, że ma jedną małą salę gimnastyczną i to
im zupełności wystarczy i to jest problem podstawowy, że w realizacji tych zadań inwestycyjnych,
sportowych, nie bardzo chce uczestniczyć, korzystając na dzisiaj z naszego stadionu. Możliwe, że
jeżeli  tej  partycypacji  w kosztach nie  będzie,  to  będziemy musieli  powiat  chojnicki  obciążyć  za
korzystanie  przez  uczniów,  na  których  otrzymują  subwencje  oświatową,  obciążyć  no  po  prostu
opłatami za korzystanie z naszej infrastruktury. Do tej pory tego nie realizowaliśmy, ale jeżeli ta
infrastruktura będzie udostępniana, a my sami mamy te inwestycje realizować, to możliwe, że takie
kroki kolejne będą musiały być podjęte. I proszę państwa tak, ja traktuję tą wypowiedź pana radnego
jako pewne przypomnienie, ale nie pojawia się nic nowego, bo pojawia się to, o czym mówimy, o czym
myślimy i  to doczeka się tej  swojej  realizacji  prędzej,  czy później,  ale odpowiadając na tą halę
sportową, to nie jest tak, że ktoś sobie to wymyślił, a decyzja o tym, proszę państwa była podjęta,
kiedy  były  realizowane już  projekty  budowlane.  Bo  ja  to  traktuję,  jeżeli  projekt  budowlany  jest
opracowywany,  jest  przyjęty,  zatwierdzony,  to  moją  rolą  jest  szukanie  pieniędzy.  I  to  robię.  Na
inwestycje,  które mają pozwolenia na budowę,  które mają projekty,  dlatego nie ma jeszcze też
dokumentacji na drogę w Lubni, czy inne, też nie powstaje, bo na tą chwilę nie widzę zabezpieczenia
finansowego na realizację. Chciałbym, żeby ten odpowiedni moment się znalazł, pierwszy ruch został
wykonany - zamiana dróg, tak samo proszę państwa, zrobiliśmy z tą zawianą dróg z powiatem, że
centrum ulica 2 lutego i część placu Jana Pawła II jest nasza, ich Armii Krajowej i też ulice w obrębie
kościoła,  zamiana z drogami wojewódzkimi.  Chcieliśmy zrobić to wcześniej,  o rok wcześniej  przy
kościele tak, część ulicy Chełmowskiej. Nie udało się tego zrobić, wcześniej też nie było na tym etapie
zgody  z  Ministerstwa  Infrastruktury,  trwało  to  trochę  dłużej  i  teraz  spokojnie  możemy  zacząć
projektować ulice.  Dlatego to pytanie,  które też się  pojawia,  bo to jest  kolejne najpoważniejsze
powiedziałbym wyzwanie dla miasta Brusy, właśnie rozpoczęcie tego projektowania i też jak państwo
pytacie, jak będzie wyglądała organizacja ruchu, wniosek o to, żeby zwołać komisję i tak dalej tak, no
trzeba zaproponować jakąś koncepcję, propozycję, żeby nad tym dyskutować i to będzie się w tej
chwili  rodziło, jakaś propozycja będzie, bo i  zarządy osiedli  chcą się spotkać i  tu jak najbardziej
właściwe, ku temu są, że którzy reprezentują mieszkańców, żeby w tej kwestii się wypowiedzieć, bo to
będzie nasz najtrudniejszy projekt do zrealizowania w tym roku. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo. Proszę o zabranie głosu pan Andrzej Wiecki, bardzo proszę.

Radny Andrzej Wiecki - Szanowni państwo, nie mieszkam coś dodać do tego, co pan Burmistrz już tak
pięknie i długo mówił o sali gimnastycznej, o właściwie sali widowiskowo-sportowej. Ja wiem, że to jest
są duże pieniądze, bo to będzie rzeczywiście około tam, nie wiem ale 20 milionów, to pewnie tak się
zamknie ten budżet. 10 mamy już zapewnione, czyli reszta może będzie tylko z naszego, a może nie,
a to jest, to są pieniądze. Natomiast celowość tej hali gimnastycznej, no jest wielka, jest wielka,
ponieważ naprawdę dzieci, ja już tam wspomniałem wcześniej, jak występowałem, że dzieci i młodzież
no korzystają z korytarzy w szkole podstawowej.  Pamiętajmy, że w każdej klasie jest 4 godziny
wychowania fizycznego. 4 godziny i  teraz,  jeszcze jak podzielimy to na pół,  no to zobaczcie ile tego
jest. Gdzie oni to mają robić? Przecież dzieci, które teraz uczęszczają do szkoły, głównie to no, bo
teraz nie uczęszczają, no może, bo to jest Covid, ale gdy będą już stacjonarnie uczęszczać do szkoły,
no to siedzą po godzinach w domu przy tych komputerach, komóreczkach, one mają problemy ze
wzrostem, ze swoim ciałem, mało ruchu, a sala gimnastyczna jednak powoduje to, że one przez te 4
godziny mogą biegać i  się wybiegają. I  to już na pewno pomoże w ich zdrowiu, zdrowiu fizycznemu.
Inaczej to one po prostu no, no to teraz zasiedzą się po prostu, tak to się mówi i są po prostu takie,
takie zgarbione, niechętne ruchowi. To jest bardzo potrzebne. Ja wiem, że te pieniądze są duże, no
oczywiście, że tak, nawet tu Burmistrz mówił że, że powiat nie chce dołożyć, ale sądzę, że ta sala
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będzie bardzo potrzebna też szkołom, no teraz się to nazywa branżowym, bądź liceum, ponieważ ta
młodzież powinna, też z tej sali korzystać, bo będzie to sala pełnowymiarowa. Tam te rozgrywki na,
jeżeli chodzi o gry zespołowe są już bardziej rozwinięte, niż u takich dzieci tam paro-letnich i na
pewno chętnie z tej sali też skorzystają. Kwestia teraz tylko umówienia się, na jakich zasadach, no to
już jest sprawa techniczna. Także będzie dzieci tutaj i młodzieży jest parę tysięcy w Brusach tak, no i
taka sala no to,  ja tego nie rozumiem, no po prostu musi  być.  My o tym mówiły już od niego
niebagatelnych tam lat, cały czas właściwiej jak jestem tu radnym i ja też, jak Burmistrz wspomniał,
chcemy też inne sale wybudować na wsiach,  tutaj  właśnie te trzy szkoły,  czyli  Wielkie Chełmy,
Czyczkowy, czy Zalesie. Tam też są potrzebne. Ja sobie nie wyobrażam żadnej szkole podstawowej za
parę lat, czy za paręnaście bez sali gimnastycznej. To jest po prostu bez sensu. Ona musi być. Tyle
jest  zajęć  gimnastycznych,  tyle  jest  zajęć  wychowania  fizycznego  i  pozalekcyjnych  i  takich,  że  bez
tego, no to nie da się tego po prostu realizować, a pamiętajmy, że młodzież i  dzieci chodzą od
września do czerwca. Pół roku praktycznie są pogody, które nie sprzyjają ku temu, aby być na dworzu.
Stadion ja rozumiem, orlik tak, ale pół roku się z tego nie korzysta. Zobaczmy, no teraz on nie idzie po
prostu się z tego korzystać, także tym bardziej jestem za tą salą i dziękuję bardzo, że w końcu Brusy
się doczekają, a jak powiedziałem już wcześniej, nie tylko może i dzieci i młodzież, to może korzystać
również i społeczeństwo całej okolicy i Brus z tej sali na różne, na różne nie tylko sportowe imprezy.
Dziękuję bardzo.

Radny Michał Szczepański - Dziękuję, Pan Michał Szczepański. Panie Przewodniczący, wysoka Rado,
panie Burmistrzu. Mimo, że wcześniej pan Burmistrz stwierdził, że wchodzimy w Nowy Rok, znaczy z
tym  projektem  budżetu,  który  tutaj  jest,  no  rzeczywiście  ma  pan  pewnie  rację,  no  bo  wynik
głosowania nie jest trudny do przewidzenia, ale mino to uważam, że jednak taki budżet zasługuję,
chyba na trochę więcej dyskusji, niż tylko przeczytanie opinii Izby Regionalnej i uważam, że ten, jakby
projekt budżetu należy rozdzielić na dwie sprawy. Jedna to jest sprawa, jak on jest rzeczywiście
zrobiony, przygotowany i tu myślę się należą podziękowania przede wszystkim dla pani Skarbnik i dla
wszystkich pracowników, którzy go przygotowywali, bo on formalnie, tak jak Izba stwierdziła, jest
zrobiony dobrze. Natomiast będę bardziej tutaj dyskutował o tym, co zresztą pan Burmistrz już dobrze
zgadywał,  chodzi  mi o te inwestycje,  których tam nie ma, bo te,  które są, to na pewno są też
potrzebne. No i tutaj wspominał pan już, tutaj kolega też wspominał o funduszu sołeckim i często
później  w ciągu roku pojawia  się  dyskusja  na temat  tego,  na,  co  tam będzie  robione w danej
miejscowości. Tutaj uważam, że należy się przyjrzeć jednak funduszom sołeckim. Ja przepraszam, że
tak wyciągnę, ale akurat te dwie inwestycje są takie, które raczej nie będą realizowane z funduszu
sołeckiego, tylko będzie to wymagało od gminy, czyli  mówię tu o Leśnie, o sali,  przepraszam, o
zapleczu do, do boiska sportowego. No należałoby, moim zdaniem to dosyć przedyskutować, przede
wszystkim też dlatego, że w bezpośrednim sąsiedztwie mamy tam budynek, który należy do urzędu
gminy. Można by, może jego zagospodarować, ale to, to jest tylko moja opinia, pewnie lepiej byłoby to
szerzej przedyskutować. Następne sołectwo, to jest też Męcikał. Burmistrz często mówi o drogach, że
mieszkańcy tam sobie projektują, potem gmina musi je wykonywać. Taki też jest projekt znowu w
Męcikale.  Na  pewno  potrzebna  ulica,  nie  neguję,  tylko  czy  teraz  akceptujemy,  bo  my  dzisiaj
podnosząc rękę za lub przeciw, akceptujemy lub nie akceptujemy ten, ten projekt i trzeba to potem
wykonywać. Myślę, że te sprawy powinny być szeroko przedyskutowane. I teraz, jakby to wszystko co
powiedziałem, to nie jest pytanie. Rozumiem, że pan Burmistrz się ustosunkuję i myślę, też, że kolega
nie  zadawał  pytania,  tylko  to  jest  jakby  uzasadnienie  mojego  głosu,  bo  Burmistrz  wcześniej
wspomniał, że poprzednie projekty budżetu też nie uzyskały akceptacji, ale też nie byliśmy przeciwni,
a to jest jakby uzasadnienie, dlaczego tak głosuję, żeby mieszkańcy spróbowali zrozumieć mój tok
myślenia. Dobry lub zły, to już do nich należy ocena. To wszystko z mojej strony. Dziękuję.

Przewodniczący Rady - Bardzo proszę, pan Burmistrz.

Burmistrz Brus - Panie Przewodniczący, wysoka Rado. Dziękuję, też za ten głos Przewodniczącemu
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Komisji  Oświaty panu Andrzejowi Wieckiemu, który rzeczywiście przez wiele,  wiele lat  problem i
zasadność budowy hali sportowej w Brusach i nie tylko w Brusach analizował bardzo dokładnie, z
Komisją Oświaty, z dyrektorami szkół, nauczycielami i to jest właściwie bezdyskusyjne tak, to pojawia
się taki moment tak, to jest tak, jak nieraz ktoś będzie planował w swojej działalności gospodarczej
dużą inwestycje to nie będzie się nieraz rozrabiał na pewne rzeczy, żeby te pieniądze gdzieś tam się
nie rozeszły, tylko wykona poważny jakiś ruch inwestycyjny, który wymaga większego nakładu, się do
tego odpowiednio przygotuje. Oczywiście każdy ma inną politykę i w działalności gospodarczej, czy
rolniczej, jakiejkolwiek. Każdy ma swoją. Czas ocenia czy, czy słuszną tak, bo to jest tak, że nie wiem,
ktoś będzie kupował nieruchomości, grunty, ktoś inny będzie budował budynki, czy maszyny. Każdy
ma swoją politykę tak, własną i czas to ocenia, czy na przestrzeni czasu podjął dobrą decyzję. Tutaj
jest tak, że ta potrzeba jest i ona jest bezdyskusyjna. Tą halę sportową, patrząc na zasadność, to
gdyby była możliwość odpowiedniego montażu finansowego, to byśmy rozpoczęli już wiele lat temu.
Już pewnie kilkanaście lat temu ta budowa byłaby rozpoczęta, ale można to tak powiedzieć, że nie
można było tego ugryźć, tak sobie pozwolę to określić, bo jak rozpocząć inwestycje, która może
kosztować kilkanaście czy teraz mówimy, że i  z  20.000.000 zł,  mając,  na przykład z 3.000.000.
Jakbyśmy nawet z Ministerstwa Sportu otrzymali  3,  to jak to rozpocząć, to nawet nie ma sensu
ubiegać  się  o  to  dofinansowanie.  Natomiast  mając  10,  to  możemy  szukać  dalszego  montażu
finansowego.  Możliwe,  że  i  bardzo  prawdopodobne,  że  dalej  z  Polskiego  Ładu,  żeby  to  dopinać,  bo
przecież rozpoczynamy, to chcemy to zakończyć. Oczywiście pytanie, co uda się też z Ministerstwa
Sportu. Bo budowa hali sportowej, to jest też zagospodarowanie terenu, które jest bardzo kosztowne i
już  z  tych  pieniędzy  z  Ministerstwa  Sportu,  te  wydatki  na  zagospodarowanie  terenu  się  nie
kwalifikowały  i  nie  można  było  otrzymać  dofinansowania.  Tutaj  jest  szansa,  że  można
zagospodarowanie terenu pod to finansowanie podciągnąć,  dlatego mówimy o stanie surowym i  też
znacznym zakresie zagospodarowania terenu. I to i to po prostu tyle. Na pewno jest też tak, kiedy są
te sale wiejskie, to one są w danych miejscowościach, ale z nich też korzystają mieszkańcy Brus tak,
którzy wyjeżdżają do innych miejscowości, żeby się po prostu spotkać na, no na spotkaniu sportowym
tak to określę i bardzo dobrze się dzieje, że tak jest i na pewno to obiekty będą wykorzystane. To jest
jedno.  Natomiast,  proszę państwa, to,  co tutaj  mówił  pan Radny Michał  Szczepański,  oczywiście
potrzeba tej  dyskusji.  Mówi  pan,  że powiedziałem, że zostanie przyjęty,  bo wynik jest  łatwy do
przewidzenia. No ja widzę po opiniach, no opinie, opinie komisji są pozytywne tak, też, nie tylko te
Regionalnej Izby Obrachunkowej, ale rady, a więc jeżeli rada zaopiniowała pozytywnie, no to dziwne,
żeby teraz budżet nie był przyjmowany i czy wymaga dyskusji? No kwestia, czy dyskusji tutaj przy
kamerze, na forum, czy też w innym miejscu, bo ta dyskusja była i ona chyba była długa, bo projekt
budżetu przeze mnie został złożony do 15 listopada, a więc to jest z półtora miesiąca temu i był czas
na tą dyskusję. Na dyskusję w komisjach było tyle czasu, że można było naprawdę każdą złotówkę
przeanalizować i było dosyć tego czasu, a więc to nie jest tak, że ktoś nie chce dyskutować, bo ona
była. Budżet, projekt budżetu jest procedowany od 15 listopada i tutaj państwo w pracach komisji
uczestniczycie. Natomiast, jeżeli mówimy o funduszu sołeckim jeszcze, bo tutaj co powiedział pan
Radny  Michał  Szczepański,  pewnie,  że  trzeba  się  przyjrzeć,  bo  podejmując,  kiedy  miejscowości
podejmują pewne decyzje, to muszą wiedzieć jakie będą dalej konsekwencje, że jak coś się wybuduje,
coś się stworzy,  to trzeba to utrzymać,  a nie,  że prezentować do budżetu gminy jakby kolejny
garnuszek do utrzymania i my z funduszu sołeckiego wybudujemy, czy nieraz wymusimy, bo i tak
bywa,  przyjdzie  większość,  przegłosuje,  mówię  "nie  widzę  możliwości  rozpoczęcia  tego  zadania
inwestycyjnego", albo nie powinno być funduszu sołeckiego, ale zostaje później przyjęte i dobrze, że
państwo zauważacie, że ten problem się pojawia. Ale jeżeli będzie drobna infrastruktura, to co już
powiedziałem wcześniej, powstanie wiata, jakieś ławeczki, to później trzeba to konserwować i to jest
cała idea funduszu sołeckiego, jak on powstawał, aktywizowania społeczności lokalnych. Bo wiele
miejscowości tak robi, że jest wiata, to z funduszu sołeckiego zakupimy drewnochron, czy jakieś
środki  konserwujące,  potrzebne,  a  sami  to  pomalujemy.  A  są  sołectwa,  które  skupią  się  na
poszukiwaniu firm, które to zrobią i w tym czasie, co nieraz tych wykonawców szukają, to by szybciej
to sami pomalowali. Też tak bywa. I tu się jakby zatraca idea funduszu sołeckiego, dlatego to nie da
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się tak od razu podjąć decyzji, że z niego, że go likwidujemy, czy go zmieniamy, bo chcę powiedzieć,
że osobiście byłem inicjatorem utworzenia funduszu sołeckiego, on się przyjął i uważam, że to był
bardzo  dobry  ruch,  ale  później  trzeba  go  analizować,  weryfikować  i  umiejętnie  współpracować  z
poszczególnymi  sołectwami.  Z  jednymi  się  udaje,  czy  ta  współpraca  jest  lepsza,  z  innymi  jest
trudniejsza. Czy ta dyskusja jest jakby, no nie kończy się dobrym wynikiem i takie problemy się rodzą.
Natomiast, kiedy wymieniamy projekt tego zaplecza sportowego w Leśnie, ten projekt akurat został
przyjęty,  został  w  pełni  sfinansowany  z  funduszu  sołeckiego,  jest  dokumentacja  i  można  na  ten  cel
poszukiwać pieniędzy, bo takie było założenie. Zostało to przeanalizowane, bo była taka myśl, żeby
wygospodarować te pomieszczenia przy ośrodku zdrowia, ale niestety na cele funkcjonowania służby
zdrowia ten obiekt łącznie z piwnicą, cały jest potrzebny i to nie było możliwe. I ten stadion w dużej
miejscowości, jednej z dwóch naszych największych, jest celowy. Bo ten teren jeszcze przecież ma
być docelowo powiększony o teren lasów państwowych i to staje się tam zasadne i chcielibyśmy tą
infrastrukturę  też  zrealizować,  to  zaplecze  sportowe,  ale  ten  projekt  został  pokryty  z  funduszu.
Natomiast kiedy wymieniamy te inne drogi, to rzeczywiście były też trudne decyzje, bo takie projekty
dróg nie tylko w Męcikale, ale jest również projekt drogi w Zalesiu i te propozycje są na właśnie
budowę dróg z płyt i sołectwa mają tą świadomość, że powstają projekty drogowe z płyt drogowych
po  to,  że  sołectwa  zadeklarowały  się,  że  w  ramach  funduszu  sołeckiego  chcą  sukcesywnie  to
realizować, a więc otworzyli sobie furtkę na kolejne lata. Takie jest założenie. Oczywiście i tutaj bez
obiecywania,  ale  gdyby  okazało  się,  że  jest  jakaś  możliwość,  jest  szansa  pozyskania  pieniędzy
zewnętrznych to, to nie jest powiedziane, że takiej próby też nie będzie tak, bo może tak być, ale
zawsze sołectwo ma tą możliwość realizacji sukcesywnie tych zadań i takie decyzje po prostu zapadły.
I to tyle, ale zgodzę się i tutaj państwo sołtysi, niektórzy sami to widzą i o tym mówią i nikt z sołtysów
nie raz się nie obraża, że jest negowany fundusz sołecki, bo nieraz sołtysi sami to widzą, że jest
problem, że coś zaproponowali, zaplanowali i przychodzą, i co teraz? A ja często odpowiadam no
"mówiłem", rozmawialiśmy o tym, ale jak to by się tak odrzuciło nieraz twardą ręką, to byłoby źle, ale
widać, że trzeba. Po prostu trzeba powiedzieć nie i koniec i nieraz odrzucić, ale lepiej kiedy to wyjdzie
z tej dyskusji tak, że wspólnie się zdecyduje "dobrze nie róbmy tego, zróbmy coś innego", bo znowu
jeżeli coś się odrzuci, to się powie że, że nie, na zasadzie burmistrz wie najlepiej i się uparł i odrzucił.
A to wcale nie jest taki cel, bo jest ta świadomość, że to jest potrzebne. Możemy dyskutować nieraz
czy ta lampa gdzieś tam jest potrzebna? Bo będzie, nie wiem 5 potrzebnych, ale 6, 7 niekoniecznie.
Mamy  ten  problem  przy  niektórych  projektach  drogowych,  gdzie  otrzymaliśmy  dofinansowanie  i
gdzieś nie chcieliśmy nawet tego oświetlenia robić,  ale niestety projektant mówi "muszę to tak
zaprojektować i odstępy między tymi słupami, lampami muszą być takie, a nie inne, bo inaczej pod
tym się w ogóle nie podpiszę i projekt nie powinien uzyskać pozwolenia na budowę, bo jest, nie
spełnia określonych parametrów" i mamy kilka takich projektów drogowych, gdzie mieszkańcy mogą
pytać po co to jest tyle oświetlenia, ale to jest też problem naprawdę formalny, nieraz, który się
pojawia. Tak jak w niektórych programach o dofinansowanie będzie odrzucony projekt drogowy, bo na
przykład droga jest za wąska, nie spełnia wymogów rozporządzenia. Taki problem się pojawia. A my
byśmy powiedzieli, ale tu wystarczy na przykład 4, czy 4,5m. Nie, nie może. Musi być większy i to są
takie  problemy.  Dlatego  proszę  państwa  jeszcze,  jeżeli  otrzymamy  dofinansowanie,  to  dodam,
uzupełnienie projektowania centrum, o którym będziemy dyskutować i to projektować to też, jest to
trudne  z  pewnych  względów,  bo  będziemy musieli  to  zrobić  trochę  pod  program,  żeby  dostać
dofinansowanie,  bo  nieraz  na  jakąś  ładną  rewitalizację,  czy  budowę  parkingów  tak,  możemy
dofinansowania  nie  dostać,  a  więc  może  być  sytuacja  taka,  że  projekt  będzie  powstawał,  będzie
zrealizowany, a później po kilku latach zmieni się organizację ruchu, a my będziemy wiedzieli już o
tym na  etapie  budowy,  ale  musimy  to  zrobić,  żeby  wykazać,  że  będą  te  jakby  główne  drogi
tranzytowe i ten ruch będzie musiał się też odbywać. Bo może się okazać, że byśmy chcieli, nie wiem
jakiś deptak tylko wymyśleć, czy jakiś parking, a na to dofinansowania nie otrzymamy, bo nieraz nie
wszystkie  środki  po  prostu  są  kwalifikowane,  także  to  też  jest  jakby  tyle  i  to  jest  trudno  nawet
wytłumaczyć mieszkańcom, bo nieraz ktoś powie "kto to wymyślił", dodając jeszcze różne słowa do
tego, nie będę ich przytaczał, ale można określić, że łagodnie, że ktoś kto na tym się nie znał, ale, ale
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nieraz po prostu tak trzeba to wykonać,  bo inaczej  się  nie da,  inaczej  ten projekt  nie otrzyma
dofinansowania i tyle. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję. Pan Michał Szczepański. Panie Przewodniczący, wysoka Rado, panie
Burmistrzu. Obok jednej rzeczy nie mogę jakby pozostać obojętny. Już nie pierwszy raz pan sugeruje,
że tutaj odbywa się dyskusja przed kamerą. Zapewniam wszystkich mieszkańców, że nikt nam nie
płaci za wywołanie tej dyskusji, a to jak często się ona odbywa na komisjach i na innych rzeczach,
rzeczywiście świadczy ilość sprawozdań przewodniczących komisji, którzy mieszkańcy widzą. Niektóre
komisje  chyba  się  w  ogóle  nie  spotkały,  a  ich  częstotliwość,  te  które  się  spotkały,  no  to  jest
przedstawiana, także dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję również. Pan Dariusz Rutowski, tak? Bardzo proszę.

Radny  Dariusz  Rutowski  -  Szanowny  panie  Przewodniczący,  wysoka  Rado,  Szanowny  panie
Burmistrzu, chciałbym dodać taką uwagę tutaj, że jest to kolejny budżet, w którym brakuje mi, moim
zdaniem pilnych inwestycji związanych z odwodnieniem Osiedla numer 2, a więc chodzi tam przede
wszystkim  o  to,  żeby  to  odwodnienie,  jest  bardzo  pilne,  ponieważ  w  przypadku  występowania
większych deszczów, są zalewane posesje i kolejną sprawą, to jest sprawa bezpieczeństwa na ulicy
Bolta, także mówię o tym już po raz kolejny, a więc jest tam brak oświetlenia jako takiego. Tutaj nie
chodzi już o doświetlanie, tylko oświetlenia tam nie ma, jest to ciemna ulica i no to co, po prostu jest
niebezpiecznie na tej ulicy i tego mi brakuje w tym budżecie przede wszystkim. Z większością zapisów
się z zgadzam oczywiście ale, ale te braki po raz kolejny zaznaczam w kolejnym budżecie, brakują mi.
Wiem, że są planowane one w późniejszym czasie, z tym, że uważam, że są one na tyle pilne,
ponieważ zabezpieczają bezpieczeństwo, że po prostu nie powinny czekać na kolejne lata. Dziękuję
bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję.

Burmistrz Brus - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, w nawiązaniu też do uwagi pana Radnego
Michała Szczepańskiego, ja absolutnie nie kwestionuje tej  dyskusji  dzisiaj  przed kamerami, bo ja
cieszę się, że ona jest. Ona jest potrzebna, nawet niektórzy państwo mówią, że długo mówię, bo lubię
rozmawiać, a więc byłoby absurdalne, żebym w tej chwili stwierdził, że tej dyskusji nie powinno być,
także cieszę się, że możemy rozmawiać. To jest jedno. Tylko podkreśliłem, że był też ten czas na tą
dyskusję i było dużo czasu na przeanalizowanie budżetu, projektu budżetu. Natomiast ustosunkuję się
do pana Radnego Dariusza Rutowskiego. Mam nadzieję, że pan poprze ten projekt budżetu z tego
względu,  że odpowiem, że to co pan wymienił,  to  tam wszystko jest  w tym projekcie budżetu.
Ponieważ, żeby wykonać oświetlenie na ulicy Bolta, rzeczywiście ta dyskusja była, mieszkańcy na to
zwracali  uwagę  z  tej  części  osiedla,  no  to  mamy  projektowanie  ulic  w  Brusach.  Mówiąc  o
projektowaniu  centrum  to  aż  tam  docieramy,  aż  tam  docieramy  i  właśnie  będzie  opracowane
oświetlenie, a więc żeby je wybudować, to najpierw trzeba je zaprojektować i nikt nie będzie dorabiał
tam pojedynczych słupów, tak i tak trzeba mapę, dokumentację, ponieść koszty projektowe, a więc to
będzie całościowo w projekcie. Druga sprawa, kiedy mówimy o odwodnieniu Osiedla, czy 2, czy nr 1,
nieistotne, mówił pan o 2, no to przecież kiedy pojawia się sprawa, właśnie zalewania posesji i złego
odprowadzania wód deszczowych, bo woda na Osiedlu Kaszubskim, deszczowa, gdzie są kolektory
deszczowe, dalej wpływa do kolektora ogólnospławnego już i tam brakuje kolektora deszczowego i to
będzie też zaprojektowane, połączone z tym projektem, który jest finansowany z funduszy unijnych w
ramach Regionalnego Programu Operacyjnego, czyli ten trzeci etap w obrębie oczyszczalni, to jest
jedno ze zbiornikiem retencyjnym, a dwa, w tym projektowaniu tutaj centrum i zgodnie ze złożonym
wnioskiem o dofinansowanie z budżetu państwa, przebudowy centrum Brus. To wszystko znajduje się
w tym projekcie. Ulica Bolta i jeszcze ulica Świętopełka, która jest do odtworzenia z chodnikami, z
nawierzchnią, która jest w złym stanie. Też ona jest dołączona do tego wspólnego opracowania.
Dziękuję bardzo.
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Przewodniczący Rady - Dziękuję. Pan Marcin Cysewski.

Radny Dariusz Rutowski - Tak, jeszcze raz, panie Burmistrzu, taka uwaga, pan się ta na nas może nie
obraża za specjalnie,  bo my tutaj  nie kwestionujemy, czy hali,  czy tego, tego projektu budżetu,
aczkolwiek ja ubolewam tak naprawdę nad tą dyskusją, bo są komisje, ja nie pamiętam, żeby pan
Burmistrz przyszedł na komisję. Nie ma takiej sytuacji,  żeby na przykład, to co rzeczywiście nas
dotyczy, co my składamy na przykład jakieś pomysły i  brakuje mi takiej,  takiej  luźnej rozmowy.
Telefon,  powiedzieć  "Marcin  słuchaj.  To  oświetlenie,  nie  damy  rady  w  tym roku  zrobić,  bo  są
ważniejsze sprawy" i tak dalej. "Tej drogi się nie da zaprojektować, bo musimy tamte skończyć". Ja to
wszystko rozumiem, ja to wszystko bym zrozumiał, ale tej dyskusji  tak naprawdę brakuje i  to w
zasadzie  wszyscy  wiedzą,  że  ciężko  z  panem Burmistrzem się  skontaktować,  umówić  na  jakieś
spotkanie i takie właśnie mamy efekty teraz, że dyskutujemy na, na sesji, a nie mamy uzgodnione
wszystko przed. Dziękuję.

Burmistrz Brus - Proszę państwa, przepraszam, ale jeszcze tutaj ustosunkuję się do tej wypowiedzi. Ja
absolutnie  się  nie  obrażam,  że  ktoś  dyskutuje,  bo  gdybym tutaj,  w  tym miejscu,  czy  na  tym
stanowisku chciał się obrażać to już dawno powinienem się spakować i zabrać wszystkie zabawki, i
pójść stąd, także to to to to jest niemożliwe, a są trudniejsze tematy tak, bardziej skomplikowane niż
ta nasza dyskusja. Dobrze, że ona jest. A proszę państwa, bo jest pytanie takie, to są, czy ja będę na
tej komisji, czy na tej komisji będzie ktoś inny, bo przecież pracownicy, którzy są merytoryczni w
danym temacie, to na te komisje chodzą i tą wiedzę mają, a jeżeli w jakichś problemowych tematach,
czy kiedy pytania są, to zawsze osoby zajmujące się, obsługujące radę miejską, wiedzą dokładnie, za
każdym razem mówię, jeżeli będą jakieś tematy do mnie bezpośrednio, jestem, proszę mnie zawołać,
czy wyznaczyć godzinę, że będę i tu nie ma takiego problemu, a pracownicy, którzy danymi tematami
się zajmują, omawiają je na komisjach są przygotowani i te pewne tematy, które ja dzisiaj przekazuję,
też posiadają taką wiedzę. Natomiast do pewnych planów owszem tak, ale no mogę zadzwonić i tak
jak pan powiedział, powiedzieć tak, "posłuchaj, to może być, tego nie będzie", owszem tak, ale też po
to są te spotkania, nieraz mówię, że te komisje mogą się odbywać, mogą być zwoływane w różnych
godzinach, czy do południa, czy popołudniu, tutaj nie ma żadnego znaczenia, bo to tak, żeby państwu
też zawodowo pasowało, bo nie raz ktoś nie przyjdzie przed południem, bo będzie jakiś problem
czasowy. I myślę, że to są kwestie do wyjaśnienia, ale dobrze, pewnie, musi to być i dzisiaj, na sesji,
bo mamy możliwość też wypowiedzenia się, mieszkańcy mogą nas usłyszeć, także jak najbardziej
dobrze, że ta dyskusja jest, bo przy okazji gdzieś różne tematy też zostaną poruszone i ten przekaz
rzeczywiście jest potrzebny. Także myślę, że z takich uwag pewnie, trzeba wyciągać wnioski, ale tutaj
nie ma czegoś do ukrycia tak, to to jest wszystko jakby jasne, a jeżeli na tą komisję idą określeni
pracownicy to jest ustalone, kto idzie w danych tematach, to znaczy, że ja też darze zaufaniem tych
swoich współpracowników i oni w tych tematach powinni być przygotowani, żeby to odpowiednio
nakreślić, a jeżeli jest problem i nie wiedzą co odpowiedzieć, jest jakaś wątpliwość, to zawsze to
stanowisko też, kiedy państwo przekazują, powinni ustalić. Ale nie ma tutaj jakichś ściśle określonych
zasad, bo przecież bazujemy też na jakimś wzajemnym zaufaniu i szacunku i ta dyskusja może być
rzeczywiście swobodna. To tak, jak było takie pytanie właśnie, chyba na ostatniej sesji, kiedy mówimy
o projektowaniu centrum, że różne propozycje się zaczęły pojawiać. No to świadczy, o tym proszę
państwa, że ta dyskusja trwa, że nawet jeżeli ktoś z pracowników coś powiedział mieszkańcom, to
tutaj nikt nikomu nie zamyka ust. To ktoś z pracowników, nawet luźno mógł powiedzieć tak, widzimy
to tak, albo tak, albo inaczej, a więc ta dyskusja nawet się rozpoczęła. Kiedy był ten sygnał, bo
niektórzy z państwa do mnie też dzwonili tak, że co będzie, że tam nie będzie można parkować i tak
dalej. No to ja powiem tak, no ucieszyłem się, bo może taki sygnał, dyskusja się ożywiła i to już jest
jakby monitorowanie tego całego projektu, tych różnych propozycji. Czy zebranie będzie osiedlowe,
czy inne, ta dyskusja będzie, bo nie jest to proste. Mamy problem na pewno i w obrębie kościoła,
gdzie mieszkańcy chcieliby jak najbliżej dotrzeć, zostawić samochody, kiedy idą do kościoła. Problem
zatrzymywania się przy Przedszkolu Sióstr  Zmartwychwstanek też problem i  o to siostry pytają.
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Pewnie, że trzeba to tak rozwiązać, żeby rodzice mogli na chwilę ten samochód pozostawić gdzieś,
zaprowadzić to dziecko, przebrać, bo to jest od pewnie 5 do10 minut, różnie to bywa, ale też na taki
krótki czas. Nie da się rozwiązać idealnie wszystkiego, zaspokoić wszystkich potrzeb, ale dobrze, że ta
dyskusja jest, bo nawet, jeżeli  ona gdzieś tam dociera, ktoś napisze, zadzwoni, to daje to jakieś
możliwości  tak,  to.  Ale  punktem wyjścia  nieraz  jest  też  ten  projektant,  który  spojrzy  z  boku  i
przedstawi jakąś koncepcję tak i na bazie czegoś możemy myśleć, pracować, także, bo to jest luźna
dyskusja, ale najlepiej jak powstaje jakaś koncepcja, dokument i na nim się pracuje. Tak państwo
nieraz jakieś pismo chcecie wysłać, napisać. Jest projekt tego pisma, ktoś przygotuje, jest na czym
pracować tak, a nie ma tego dokumentu wymyślać, co tam w nim ma być, też jest trudniej, a więc jest
ta propozycja i tak samo ja wymagam, czy proszę jak najbardziej o propozycję i kreatywność swoich
współpracowników tak, zaproponujcie tak, ostatecznie ja się pod tym podpisze tak, czy jest dobrze,
czy nie, ale jest na czym pracować. Tak samo jest ten projekt budżetu to jest, jest jakaś, jakaś
propozycja tak, ona może być korygowana, nie musi. Ja nie będę wymieniał tego, bo mój zastępca zna
tą listę, którą mam u siebie, gdzie tych, sporo tych zadań nie ma, bo takie zestawienie zrobiliśmy i
cieszę się, że państwo tylko tyle wymieniliście, że tam nie ma w tym projekcie budżetu, bo naprawdę
jest tego dużo, dużo więcej, co chciałoby się po prostu wprowadzić, ale no, nie da się wszystkiego od
razu i jakoś sukcesywnie, mam nadzieję, że możemy to robić. Będziemy robić my i będą robić to ci,
którzy będą po nas i abyśmy ten czas dobrze wykorzystali, żebyśmy popełnili jak najmniejsze błędy,
czy jak najmniej błędów, bo zawsze jakieś się popełni, ale aby one nie były jakieś takie poważne,
przynajmniej takie, które nieraz można odkręcić. Bo też widzimy, i to już ostatnie zdanie, państwo
doskonale wiecie, nieraz dużo osób pracuje przy projekcie, doświadczeni projektanci tak, budowlańcy i
co budujemy i nie tak to wychodzi. I to tak jak z tym domem, co mówimy tak, że ile trzeba ich
wybudować, żeby było dobrze. I pierwszy wybudujemy, jest coś nie tak i drugi, trzeci tak, zmienia się
sytuacja, zmienia się zapotrzebowanie, zmienia się rzeczywistość. Tak jest, a naprawdę nieraz jest
tak, że robi się coś szybko pod presją czasu, żeby zdążyć, tych spraw jest bardzo dużo i nie sposób
nieraz wszystkie drobiazgi wyłapać i jest to też kłopot, dlatego nie jest to takie proste. Dziękuję
bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję. Pan Dariusz Rutowski.

Radny Dariusz Rutowski - Szanowny panie Burmistrzu, dziękuję za pańską odpowiedź, ale zapewniam,
że znam zapisy uchwały budżetowej, przynajmniej w takim szerszym zakresie i jeśli chodzi o fazę
projektową, o której pan mówi, słyszę tą odpowiedź już po raz kolejny. Kolejny budżet omawiamy i w
którym zawsze się upominałem o te istotne inwestycje i zawsze słyszałem, że w fazie projektowej są
akurat te sprawy, sprawa oświetlenia, odwodnienia. No, także wie pan to niezupełnie satysfakcjonuje
mieszkańców, że coś jest w fazie projektowej, ponieważ zagrożenie istnieje na co dzień. Dziękuję
bardzo.

Przewodniczący Rady -  Dziękuję.  Dyskusja  zakończona tak? Dziękuję  bardzo.  Dziękuję  za,  za te
pytania,  za  dyskusję,  za  odpowiedzi  panu  Burmistrzowi  i  w  takim  razie  przystępujemy  do
podejmowania uchwały. Bardzo proszę, kto z państwa radnych jest za podjęciem uchwały, no to
będzie numer 248, jeżeli zostanie podjęta, w sprawie uchwały budżetowej Gminy Brusy na rok 2022,
zgodnie z przedstawionym wcześniej brzmieniem, kto jest za proszę o podniesienie ręki. Dziękuję. Kto
jest przeciwny? Dziękuję. Kto się wstrzymał? Dziękuję. W głosowaniu brało udział 13 radnych, 10
głosów za,  przy 3 wstrzymujących.  Rada większością głosów podjęła uchwałę nr 248 w sprawie
uchwały budżetowej Gminy Brusy na rok 2022. W tej chwili może zróbmy 10 minut przerwy. Dziękuję
bardzo.

Ad. 6c

Przewodniczący Rady - Chciałbym, żeby to dalej sprawnie tutaj przeprowadzić, dlatego przystępujemy
do kolejnego projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały dotyczącej podatku od nieruchomości.
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Treść tej  uchwały  jest  następująca.  Przewodniczący Rady przedstawił  projekt  uchwały.  Treść tej
uchwały była też tutaj przedmiotem wyjaśnienia i opiniowania przed sesją, na wspólnym posiedzeniu
komisji. Myślę, że tutaj ta sprawa została dojaśniona, dlaczego taka, takie doprecyzowanie. Czy ktoś z
państwa radnych chciałby zabrać w tej chwili głos w sprawie tej uchwały? Nie widzę, w takim razie
przystępujemy do głosowania. Kto z państwa radnych jest za podjęciem przedstawionej uchwały,
proszę o podniesienie ręki. Dziękuję. Kto jest przeciwny? Dziękuję. Kto się wstrzymał? Dziękuję. W
głosowaniu brali  udział  13 radnych, wszystkie głosy są za,  w związku z czym rada jednogłośnie
podjęła uchwałę nr 249 w sprawie zmiany uchwały w sprawie podatku od nieruchomości.

Ad. 6d

Przewodniczący  Rady  -  Kolejny  projekt  uchwały  nr  250,  w  sprawie  zmiany  uchwały  w  sprawie
ustalenia  wysokości  stawek  opłat  za  zajęcie  pasa  drogowego  dróg  gminnych.  Treść  uchwały.
Przewodniczący Rady przedstawił projekt uchwały. Tyle treść uchwały. Czy ktoś z państwa radnych
chciałby  zabrać  głos  w  sprawie  tej  tego  projektu?  Nie  widzę,  w  takim razie  przystępujemy do
głosowania. Kto z państwa radnych jest za podjęciem uchwały o przedstawionym brzmieniu, proszę o
podniesienie ręki. Dziękuję. Kto jest przeciwny? Dziękuję. Kto się wstrzymał? Dziękuję. W głosowaniu
brało udział 13 radnych, wszystkie głosy są za, w związku z tym rada jednogłośnie podjęła uchwałę.
Jest to uchwała numer 250.

Ad. 6e.

Przewodniczący  Rady  -  Kolejny  projekt  uchwały  w  sprawie  udzielenia  pomocy  finansowej  na  rzecz
Powiatu Chojnickiego. Treść uchwały. Przewodniczący Rady przedstawił projekt uchwały. Również ten
projekt uchwały był omawiany bezpośrednio przed sesją. Czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać
głos w sprawie tej uchwały? Nie widzę. Przystępujemy zatem do głosowania. Kto z państwa radnych
jest za podjęciem? A, przepraszam bardzo. Przepraszam bardzo. Do projektu tej uchwały wpłynęła
autopoprawka. W paragrafie 1, punkt 3. Pomoc finansowa na realizację wymienionych przedsięwzięć
zostanie udzielona w 2022 roku i paragraf 4. Uchwała wchodzi w życie z dniem 1 stycznia 2022 roku.
To  jest  takie  dościślenie  tej  uchwały,  więc  po  autopoprawce  będzie  w  paragrafie  1,  punkt  3
dodatkowy.  To  jak,  jak  przedstawiana  pomoc  finansowa  na  realizację  wymienionych  przecięciu
zostanie udzielona w 2022 i paragraf, paragraf 4 będzie miał brzmienie: nie uchwała wchodzi w życie
z dniem podjęcia, tylko uchwała wchodzi w życie z dniem 1 stycznia 2022 roku. Taka zmiana. Jeżeli
nie ma uwag do tych, do tych, do tej uchwały, bardzo proszę przystępujemy do głosowania. Kto z
państwa radnych jest za podjęciem uchwały wraz z autopoprawką dotyczącej udzielenia finansowej na
rzecz Powiatu Chojnickiego, proszę o podniesienie ręki. Dziękuję. Kto jest przeciwny? Dziękuję. Kto się
wstrzymał? Dziękuję. W głosowaniu brało udział 13 radnych, wszystkie głosy są za, rada jednogłośnie
podjęła uchwałę nr 251.

Ad. 6f

Przewodniczący  Rady  -  I  uchwała  w  sprawie  gminy,  przyjęcia  gminnego  programu  opieki  nad
zabytkami Gminy Brusy na lata 2021-2024. Treść uchwały. Przewodniczący Rady przedstawił projekt
uchwały.  Projekt  uchwały  był  również  przedmiotem obrad komisji,  był  przedmiotem wyjaśnień  i
doprecyzowania pewnych było, były też pytania radnych i odpowiedzi ze strony tutaj odpowiedzialnej
osoby pani dyrektor. Czy ktoś z państwa radnych chciałby w tej chwili zabrać go w sprawie projekt tej
uchwały? Nie widzę. W takim razie przystępujemy do głosowania. Kto z państwa radnych jest za
podjęciem uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami Gminy Brusy na
lata 2021-2024 w przedstawionym brzmieniu proszę o podniesienie ręki. Dziękuję. Kto jest przeciwny?
Dziękuję. Kto się wstrzymał? Dziękuję. W głosowaniu brało udział 13 radnych, wszystkie głosy są za, w
związku z tym jednogłośnie rada podjęła uchwałę nr 252.
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Ad. 6g

Przewodniczący  Rady  -  I  ostatnia  uchwała  przygotowana  na  dzisiejszą  sesję  w  sprawie  zmiany
uchwały budżetowej gminy Brusy na rok 2021. Treść uchwały.  Przewodniczący Rady przedstawił
projekt uchwały. Tyle treść uchwały, czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos w sprawie
projektu tej uchwały? Nie widzę. W takim razie przystępujemy do głosowania. Kto z państwa radnych
jest za podjęciem tej uchwały, proszę o podniesienie ręki. Dziękuję. Kto jest przeciwny? Dziękuję. Kto
się wstrzymał? Dziękuję. W głosowaniu brało udział 13 radnych, wszystkie głosy są za, w związku z
tym rada jednogłośnie podjęła uchwałę w sprawie zmiany uchwały budżetowej gminy Brusy na rok
2021. To była ostatnia uchwała przygotowana na dzisiejszą sesję.

Ad. 7

Przewodniczący Rady - Przechodzimy do kolejnego punktu - Interpelację zgłoszone przez radnych
wraz  z  odpowiedziami.  Tu  mamy  interpelacje  z  dnia  21  października  pana  Radnego  Michała
Szczepańskiego. Wnoszę o podjęcie przez Burmistrza rozmów z zarządcą drogi wojewódzkiej nr 235 i
zarządcą  drogi  powiatowej  Lubnia-Leśno  w  sprawie  wybudowania  przejścia  dla  pieszych  na
skrzyżowaniu tych dwóch w miejscowości Lubnia i chodnika, traktu pieszo-rowerowego w kierunku
miejscowości Orlik-Leśno. Mieszkańcy wsi Lubnia deklarują chęć przeznaczenia na ten cel środków z
funduszu  sołeckiego.  Uważam,  że  przy  współpracy  czterech  partnerów  wieś,  gmina,  powiat  i
województwo  da  się  zrealizować  pierwsze  przejście  dla  pieszych  z  chodnikiem  przez  drogę
wojewódzką. Do tej pory nie było ani jednego przejścia w wyżej wymienionej miejscowości przez tą
drogę. Należy podkreślić, że tą drogą uczęszczają do szkoły dzieci z miejscowości Orlik i Lubnia, a ich
bezpieczeństwo  powinno  być  priorytetem dla  wszystkich  instytucji.  Odpowiedź  pana  Burmistrza
skierowana do pana radnego, w odpowiedzi na pana, z 3 listopada. W odpowiedzi na pana interpelację
dotyczącą budowy chodnika w obrębie skrzyżowania drogi nr 235 Korne-Chojnice z drogą powiatową
nr 2617G w miejscowości Lubnia informuję, że wspomniane zadanie leży po stronie zarządcy drogi.
Należy nadmienić, że budowa chodnika w obrębie skrzyżowania wraz, oraz wzdłuż drogi powiatowej
nie jest zadaniem własnym gminy i nie może być realizowane ze środków własnych oraz funduszu
sołeckiego. W związku z powyższym wystąpiłem do zarządcy drogi powiatowej oraz do zarządcy drogi
wojewódzkiej o podjęcie działań w przedmiotowej sprawie. Zarząd Powiatu Chojnickiego w piśmie z
dnia 22 listopada odpowiada do Burmistrza Brus. W odpowiedzi na pismo z dnia 3 listopada w sprawie
interpretacji  złożonej  przez  pana  Michała  Szczepańskiego,  Radnego  Rady  Miejskiej  w  Brusach
informuję, że budowa chodnika w rejonie skrzyżowania drogi wojewódzkiej nr 235 z drogą powiatową
w  miejscowości  Lubnia,  stanowi  obręb  skrzyżowania  DW  235.  Zgodnie  z  ustawą  o  drogach
publicznych, artykuł 25, ustęp 1, budowa, przebudowa, remont skrzyżowań należy do zarządcy drogi
właściwego dla drogi wyższej kategorii. Pismo Zarządu Dróg Wojewódzkich w Gdańsku z 29 listopada
skierowane do Burmistrza  Brus.  Działając  w imieniu  Zarządu Dróg Wojewódzkich  w Gdańsku w
odpowiedzi  na  pismo  z  dnia  30,  z  dnia  3  listopada  w  sprawie  budowy  chodnika  w  obrębie
skrzyżowania droga wojewódzka 235 z drogą powiatową w miejscowości Lubnia informuje, że tutejszy
zarząd  zarządza  siecią  dróg  wojewódzkich  o  łącznej  długości  ponad  1740  km.  Swoje  działania
wykonuje  w  oparciu  o  corocznie  zatwierdzony  plan  finansowy  oraz  środki  przeznaczone  przez
województwo pomorskie. Większość tych środków nie jest wystarczająca, aby móc zapewnić poprawę
stanu technicznego we wszystkich  miejscach,  które  tego wymagają  i  konieczne jest  rozważne i
efektywne dysponowanie pieniądzem w celu równomiernej poprawy stanu technicznego na terenie
całego województwa. W ostatnich latach czynione są starania, aby wykonywać w jak największym
zakresie remonty dróg wojewódzkich w formule, tak zwanej "dużej łaty," co też zostało zrealizowane
w ostatnich trzech latach na drodze wojewódzkiej nr 235. Konsekwentne działanie już przyczyniło się
do zauważalnej poprawy stanu nawierzchni sieci dróg wojewódzkich, jednakże tym samym, nie mamy
możliwości  wykonywania zadań budowy chodników w stopniu odpowiadającym zgłaszanym przez
gminy i ich mieszkańców potrzebą. Zgodnie z przyjętym przez Zarząd Województwa stanowiskiem,
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budowa, przebudowa, remont chodnika, o który występują lokalne samorządy w pierwszej kolejności
powinny być zrealizowane przez gminy zgłaszające taką potrzebę jako odpowiedzialne za rozwój
miejscowości zagospodarowanie przestrzenne. W związku z powyższym, w przypadku wyrażenia przez
gminy Brusy woli  budowy chodnika w przedmiotowej  lokalizacji,  prosimy o kontakt  z  tutejszych
Zarządem w celu omówienia zasad współpracy. Tyle interpelacje wraz z odpowiedziami.

Radny Michał Szczepański - Panie Przewodniczący, chciałbym zabrać głos.

Przewodniczący Rady - Proszę bardzo. Pan Michał Szczepański.

Radny Michał Szczepański - Drodzy państwo, chciałbym wam trochę zobrazować tą sytuację, tego
przejścia dla pieszych. Te odpowiedzi się wzajemnie wykluczają, ale to może najpierw zacznę od tego,
jak zacząłem je czytać, to wychodzi na to, że ta droga nie jest gminna. Druga odpowiedź mówi,
znaczy, czy zadanie nie z gminne. Druga odpowiedź mówi, powiat też nie jest ich i już rodzi mi się
pomysł, żeby może wstawić bramki kasowe za ten przejazd przez Lubnię, skoro jest niczyja, to byśmy
sobie uzbierali na to przejście. Natomiast wojewoda już tutaj mówi inaczej, że ona jest, że zrobił długą
łatę. Ta długa łata wpływa na to, że tam prędkość przejazdu jest jeszcze większa. Każdy z tutaj
obecnych zna miejscowość Lubnię i  znamy nasze okoliczne miejscowości,  więc wiemy, jakie jest
porównanie drogi, przejazdu, prędkości przejazdu przez tą miejscowość, w porównaniu z na przykład,
z Wojska Polskiego, czy tutaj z Armii Krajowej, czy Ogrodowej, gdzie inwestujemy w te przejścia, jak
najbardziej zasadne, ale sami wiecie, że rozpędzają się od Zalesia tam te samochody nie zwalniają.
Dziwna sprawa jest taka, że chciałam to panu Wojewodzie powiedzieć na tym święceniu prezydenta,
ale jakoś nie było może okazji, też nie chciałem jakby zawracać, może jego pracownikom wypadałoby
to powiedzieć, żeby się przyjrzeli, przez ile lat w tej miejscowości nie było żadnego przejścia. 2 lata
temu powstało jedno przejście dla pieszych, o dziwo przejście donikąd. Zawsze, jak się ktoś tutaj z nas
wnioskuje o przejście dla pieszych, mówi się, że musi być chodnik, a to się wiąże z dużymi kosztami.
Tam przejście powstało donikąd, do pobocza. Można przejść, to już i tak dużo, bo jest oznakowanie, są
pasy,  to  jest  bardzo  dużo.  Okazuje  się,  że  standardy  są  różnie.  Gdzieniegdzie  trzeba  chodnik,
gdzieniegdzie nie trzeba i propozycją Rady Sołeckiej w Lubni było jakby utworzenie kawałka chodnika
w stronę Leśna, po to, żeby te dzieci mogły z tego skrzyżowania, w jakiś bezpieczny sposób odejść, bo
już po za skrzyżowaniem jest o wiele bezpieczniej, ta droga nie jest taka ruchliwa do Leśna. Można
ewentualnie się tam udać poboczem. Po rozmowach tutaj z zastępcą, jakby były sugestie, że może
jeszcze nie czas przeznaczać pieniądze z funduszu sołeckiego, że trzeba to po prostu jakby zacząć
lobbować i taka jest intencja tej interpelacji, żeby pan Burmistrz zaczął jakieś rozmowy podejmować z
wszystkimi chętnymi. Uważam, że jeżeli sołectwo deklaruje praktycznie cały fundusz sołecki może
przeznaczyć, jest taka wola, czyli około 50.000. Myślę, że gdyby te same kwoty przeznaczyła gmina,
powiat, województwo i być może troszkę Orlik dorzuci, bo to jednak do nich już Leśno to, tutaj patrzę
na kolegę, pewnie nie, ale, bo oczywiście, dopóki było gimnazjum, to więcej dzieci z Leśna udawało
się rowerami, teraz ten ruch troszkę zmalał, ale myślę, że jakby było takie partnerstwo, to byłoby
wskazane i  dlaczego to  się  wyklucza? No Burmistrz  mówi,  że  nie,  bo nie,  nie  da rady,  a  tutaj
Wojewoda jasno pisze, że zapraszam do współpracy, znaczy nie zapraszam. Jak chcecie to se zróbcie,
ale dajcie znać, no bo tak to wynika, tak ja to rozumiem. Rozumiem, że skoro współpraca, no to coś by
też dołożył. Ja uważam, bo zaraz pewnie Burmistrz, każdy w czyjejś głowie siedzi i przewidujemy
odpowiedzi, powie, że nie fundusz sołecki. Jeżeli fundusz sołecki jest przeznaczony na coś czego nie
można wykonać, to te pieniądze potem przepadają, ale nie donikąd, do studni, one zostają w budżecie
gminy i jak najbardziej Burmistrz może zlecić, tak jak właśnie teraz zleca w poprzednich uchwałach,
zleca starostwu wykonanie tych przejść dla pieszych, więc uważam, gdyby one przepadły Lubni,
zostały w tym budżecie i Burmistrz by to zlecił, plus jeszcze ze swoją nawiązką, to myślę, że byłoby w
porządku. Dziękuję.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo. Proszę bardzo panie Burmistrzu.
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Burmistrz  Brus  -  Panie  Przewodniczący,  wysoka  Rado,  pan  Radny  Michał  Szczepański  znalazł
rozwiązanie, oczywiście trzeba to przeanalizować, jakie jest możliwe, ale tak poważnie mówiąc, to w
kwestii  uszczegółowienia,  to  nie  jest  w gestii  Wojewody tak,  bo  drogi  wojewódzkie  są  w gestii
Marszałka, także to jest Zarząd Dróg Wojewódzkich, który jest w strukturze Samorządu Województwa
Pomorskiego tak, Urzędu Marszałkowskiego jako jednostka zajmująca się drogami. I  problem jest
jakby kontynuowany, bo proszę państwa ten wniosek to pojawią się od wielu wielu lat i dlaczego jest
taki problem dzisiaj? Została wykonana duża łata tak, na tych odcinkach brakujących, natomiast
Lubnia pozostała, jako no jedyna miejscowość bez chodników. Tak można określić, bo wszędzie jakieś
chodniki są na terenie naszej gminy, no jeszcze Lamk. Natomiast wszędzie są chodniki w mniejszym
lub większym zakresie, jak patrzymy na kolejne miejscowości, czy to jest Zalesie, Brusy, Męcikał, ale
problem skąd się bierze? Była projektowana droga wojewódzka 235 i wcześniej, kiedy takie wnioski
były,  postulaty,  żeby powstało przejście bezpieczne, to były odpowiedzi,  że będzie projektowana
droga wojewódzka i wtedy będzie to wszystko uwzględnione. Ja jednocześnie, jakby odpowiadam na
pytanie dotyczące chociażby miejscowości Zalesie, które wnioskowało o ścieżkę rowerową, dlaczego
gmina tego nie zrobiła. Bo to było w opracowanym projekcie na przebudowę drogi wojewódzkiej 235.
Tak samo cały wlot do Brus, do Brus od strony Zalesia, gdzie brakuje nam prawidłowego oświetlenia,
brakuje  odcinka  ścieżki  rowerowej.  To  też  w projekcie  drogi  wojewódzkiej  235.  I  projekt  został
opracowany,  ale  projekt  no  nie  doczekał  się  realizacji,  czyli  w  związku  z  tym,  że  Samorząd
Województwa, Zarząd Dróg Wojewódzkich wycofał się z realizacji tej inwestycji to ten projekt również
upadł i nie został dokończony i podjęto kolejną decyzję, że wykonujemy dużo łatę na tych odcinkach
brakujących. Tutaj mam na myśli przede wszystkim ten kierunek w stronę Chojnic, ale też w stronę
Kościerzyny, bo u nas ten zakres znaczący był wykonany, ale na terenie naszej gminy też. I trzeba
powiedzieć jedno, że dobrze, że taki zakres został wykonany tak, że ta nawierzchnia jest lepsza, ale tu
zgodzę się,  jak ona będzie lepsza,  to te prędkości  będą jeszcze większe.  Ale pozostał  problem,
pozostał problem braku chodników i bezpiecznych przejść, wysepek tak, takie rozwiązania były w tym
projekcie, który nie doczekał się realizacji. I dokładnie taki sam problem mieliśmy w Zalesiu, kiedy
pojawiały  się  interpelacje,  pytania,  dlaczego  gmina  nie  wybudowała  ścieżki  rowerowej.  Nie
wybudowała, bo to nie nasze zadanie. My wybudowaliśmy ścieżkę, wzięliśmy na siebie zakres od Brus
do Zalesia, ale w zwartej zabudowie miało być to wykonane przez Zarząd Dróg Wojewódzkich, przez
samorząd województwa, przez marszałka województwa. Nie zostało to wykonane i teraz sukcesywnie
prowadzimy dalej rozmowy, bo to nie jest tak, że, że one nie są prowadzone. Tak samo miała być
przecież zaprojektowana ulica Gdańska w mieście Brusy, w tym samym projekcie, co to przejście dla
pieszych w Lubni wraz z chodnikami i to upadło i na dzień dzisiejszy przez Brusy, no jest deklaracja
samorządu województwa, że ten projekt ulicy Gdańskiej będzie wykonywany, a tam dalej musimy
podjąć  rozmowy.  Proszę  państwa  tak,  jeżeli  pan  Radny  Michał  Szczepański  rozmawiał  z  moim
zastępcą, no to rozmawialiście sobie o tym lobbowaniu i to słuszny kierunek, natomiast jeżeli wpływa
interpelacja, to ona musi otrzymać taki bieg. Ona trafia, żeby ją wyjaśnić formalnie do tego, kto za to
odpowiada. Oczywiście, pewnie ta ostatnia odpowiedź Zarządu Dróg Wojewódzkich, czy z wydziału
infrastruktury  Zarządu  Dróg  Wojewódzkich,  tak  z  Zarządu  Dróg  Wojewódzkich,  to  jest  taka,  że
rzeczywiście, no jak sfinansujecie, to powstanie. Tak, jak wiele projektów na drogach wojewódzkich. Ja
mam  tego  świadomość,  bo  gdybyśmy  wybudowali,  chcieli  wybudować  ścieżkę  rowerową  przez
Zalesie, no to pewnie Zarząd Dróg Wojewódzkich zgodziłby nam się, powiedział "wybudujcie sobie,
pewnie". Tu jest podobnie, a więc tak się to kończy i takich jeszcze problemów jest dużo na tej drodze
wojewódzkiej  sukcesywnie  do  rozwiązania,  bo  widać,  że  ten  projekt  całościowy  nie  będzie
realizowany. Ale formalnie kierowane do zarządcy drogi. Tu rzeczywiście powiat odpowiada tak, bo to
skrzyżowanie prawidłowo należy do tego, kto jest właścicielem, zarządcą drogi najwyższej kategorii,
czyli  zgodnie  z  przepisami  tak,  do  drogi  wojewódzkiej  i  powinno  realizować  to  województwo.
Natomiast jeżeli mówimy o funduszu sołeckim, pewnie, że inicjatywa ciekawa taka jest i propozycja
dobra, ale też jest problem formalny, tego typu, bo przerabialiśmy to, bo wnioski też pojawiły się,
żeby budować chodniki przy drogach powiatowych i tego nie robiliśmy, bo my możemy w ramach
funduszu  sołeckiego  finansować  zadania  własne  gminy.  Budowa  chodnika  przy  drodze  powiatowej,
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czy przy drodze wojewódzkiej nie jest zadaniem własnym gminy i nie będziemy realizować tego w
ramach funduszu sołeckiego, bo nawet nie moglibyśmy ubiegać się, to jest formalny problem, żeby to
zrealizować, a też co dopiero ubiegać się z budżetu państwa o zwrot poniesionych części nakładów,
zwrot tego funduszu sołeckiego. Ale oczywiście prawnie są inne rozwiązania, bo moglibyśmy udzielić
województwu pomocy finansowej tak, że oni to zrealizują, owszem, tak jak robimy to w stosunku do, z
tymi przejściami do drogi powiatowej. Możemy udzielić albo finansowej na zrealizowanie tego zadania
albo  udzielić  pomocy  rzeczowej.  Możemy  opracować  dokumentację  i  przekazać  opracowaną
dokumentację, także możliwości są, prawnie i formalnie jest to do zrealizowanie, tylko, że problem
jest taki, że kończy się to, że jeżeli jest problem, to zróbcie sobie tak i to jest to, jak spojrzymy to
wtedy w każdej miejscowości przy drodze wojewódzkiej coś by trzeba, bo to przerabialiśmy w Wielkich
Chełmach swego czasu, jeżeli mówiliśmy chodników, też problem formalny się pojawił, problem przy
ulicy Chełmowskiej w Brusach to też, o tym rozmawialiśmy, były interpelacje, przekazanie materiału,
na przykład nawet z  Zarządu Dróg Wojewódzkich dla nas,  ale to jest  problem, żebyśmy my to
wykonywali, ponosiliśmy, żeby ponosić jakieś nakłady, bo no my nie możemy realizować zadań nie na
swoim majątku, ale to tyle. Szkoda, że ten projekt drogowy, bo mogła być duża łata, na przykład
wykonywana tak, nie ta przebudowa drogi,  ale chociaż w tych miejscowościach, te kawałki tego
projektu wykonane, czy w mieście Brusy, czy w Zalesiu ten fragment wyjęty, uzyskane pozwolenie na
budowę  i  w  Lublinie  też,  a  dalej  duża  łata,  bo  nie  da  się  przejść  bez  opracowania  projektów
budowlanych, bez uzyskania pozwoleń na budowę, tych chodników nie można wybudować i tutaj to
nie jest tylko problem w Lubni uważam, rozwiązania tego przejścia, tylko rzeczywiście, jeżeli jest duża
łata, nie jest droga przebudowywana to jednak tam powinien powstać cały projekt na tą Lubnię.
Wiem, że rozwiązałby się jeden problem tego przejścia, kawałka chodnika, no ale, ale w Lubni, gdzie
jest duży ruch, są duże prędkości, tam nie ma, piesi nie mają się gdzie podziać i to jest też problem,
tak naprawdę w całej miejscowości, a najbardziej na tym skrzyżowaniu, bardzo kłopotliwym, gdzie jest
to miejsce, w którym jest najwięcej pewnie kolizji i wypadków, jakbyśmy spojrzeli na, na te statystyki,
co  dzieje  się  na  terenie  gminy  Brusy,  to  tam  jest  najwięcej  i  takich  no  po  prostu  bardzo
niebezpiecznych. Także, ten to kończąc, ten wniosek jest zasadny no i na to rozwiązanie, jakieś tutaj
musimy znaleźć i pewnie z jakąś propozycją wyjść rzeczywiście z naszej strony. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję. Proszę państwa to był punkt, punkt interpelacje.

Ad. 8

Przewodniczący Rady - Przechodzimy zatem do kolejnego punktu - sprawy organizacyjne. Czy ktoś z
państwa ma jakieś sprawy organizacyjne? Pan Marcin, bardzo proszę.

Radny  Marcin  Cysewski  -  Tak,  panie  Przewodniczący,  wysoka  Radu.  Tak  informacyjnie  bardziej
chciałbym powiedzieć, że Starostwo Powiatowe wydaje decyzje odnośnie odszkodowań, jakby ten
kompensat  za nasadzenie i  odnowienie lasów,  i  to  tak informacyjnie,  że te  wyliczenia są przez
nadleśnictwa  z  naszego  powiatu,  no  niedoszacowane,  są  krzywdzące  dla  naszych  tutaj  głównie
rolników, którzy potrafili te lasy i je odnowili. Różnice są dosyć znaczące, bo dochodzą nawet do 2-3
tysięcy zł na hektarze i że jest taka możliwość o odwołanie się do, od tych decyzji i zaskarżyć tę
decyzję do Samorządowego Kolegium Odwoławczego, że taka możliwość jest. Dziękuję.

Przewodniczący Rady - Jest pytanie, czy jest możliwość ... Dobrze, czy ktoś z państwa jeszcze ma
jakieś sprawy, które chciałby zgłosić? Jeżeli nie ma, to proszę państwa chciałbym tutaj, ponieważ jest
to ostatnia sesja w tym roku,  chciałbym bardzo serdecznie podziękować za ten rok współpracy
paniom i  panom Radnym,  panu  Burmistrzowi  wraz  z  Urzędem Miejskim w Brusach,  wszystkimi
pracownikami, dyrektorami, paniami: Skarbnikiem i Sekretarzem, panem Zastępcą Burmistrza, panią
Weroniką, która bezpośrednio tu z nami współpracuje tak, pracuję prawie codziennie. Był to kolejny
trudny rok, ale myślę, że pomyślnie go kończymy i chciałbym również, podziękować też mieszkańcom,
korzystając z możliwości tutaj transmisji telewizyjnej, podziękować mieszkańców, którzy się angażują
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w pracę naszej społeczności lokalnej i również pracę samorządu i chciałbym również życzyć na progu
Nowego Roku 2022 wszelkiej pomyślności, zdrowia, aby tych problemów w przyszłym roku było mniej.
Chciałbym też życzyć Państwu wszystkim tu obecnym, a także mieszkańcom spełnienia wszystkich
planów, zamierzeń w nowym roku, wszystkiego dobrego, wszelkiego dobra. Dziękuję bardzo.

Ad. 9

Przewodniczący Rady - Także zamykam dzisiejszą XXXI sesję Rady Miejskiej w Brusach. Dziękuję
bardzo.

sporządził
Weronika Kulesza przewodniczący


